
Tramwaje na liniach 1 i 3 po-
jecha³y do krañcówki u zbiegu
ulic Walczaka i Fieldorfa-Nila.
Jest to 500 m dalej ni¿ znajdo-
wa³a siê dawna pêtla tramwa-
jowa Walczaka - Szarych Sze-
regów.

Unieruchomienie komunika-
cji tramwajowej w kierunku
Silwany by³o skutkiem rozbu-
dowy drogi krajowej 22 oraz
likwidacji starej pêtli. Gorzo-
wianie nie mogli jeŸdziæ dalej
ni¿ do przystanku przy ulicy
Dowgielewiczowej od pa-
Ÿdziernika 2020 roku.

Nowe torowisko i przystanki
by³y gotowe od jesieni 2022
roku, jednak czeka³y na
zakoñczenie przebudowy DK
22 i mia³y kilka terminów na
uruchomienie. By³o to zwi¹za-
ne z przek³adaniem przez wy-
konawcê remontu DK 22 dat
jego zakoñczenia.

W pi¹tek, 21 lipca odby³ siê
przejazd techniczny po no-
wym torowisku do Fieldorfa-
Nila. Do u¿ytku oddano ponad
dwa kilometry nowego toro-
wiska wraz z infrastruktur¹ -
nowymi podk³adami, sieci¹

trakcyjn¹, peronami, wiatami
oraz tablicami systemu infor-
macji pasa¿erskiej.

Jak mówi³ podczas otwarcia
nowego odcinka prezydent
Gorzowa Jacek Wójcicki,
by³a to bardzo trudna budowa.
Iwona Olek, zastêpca prezy-
denta miasta ds. gospodarki
poinformowa³a, ¿e z 82 mln z³,
które poch³on¹³ projekt, 50
mln z³ pochodzi³o z dofinanso-
wania w ramach Programu
Operacyjnego Infrastruktura i
Œrodowisko, a 10 mln z³ ze
œrodków rz¹dowych.

- Jest to olbrzymie wsparcie
zewnêtrzne dla miasta. Tak
naprawdê od lat Miasto stara
siê rozwijaæ infrastrukturê ko-
munikacji publicznej, ¿eby
by³a ona przyjazna, ekologicz-
na i dostêpna dla mieszkañ-
ców - doda³a prezydent Olek.

W zwi¹zku z wyd³u¿eniem
tras linii tramwajowych zmie-
ni³y siê tak¿e rozk³ady wszyst-
kich trzech linii tramwajowych
w mieœcie. Szczegó³y zmian
dostêpne s¹ na stronie prze-
woŸnika.

MAJA SZANTER
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Jedynki i trójki jeżdżą już do Fieldorfa-Nila
Pó³ kilometra dalej od dotychczasowej pêtli je¿d¿¹ od 22 lipca tramwaje na ulicy Walczaka. 
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Nowe torowisko, nowe tramwaje, nowe przystanki… Pasażerowie mogą wreszcie być zadowoleni



ww    1.08
1977 - do Gorzowa przyłączono
wsie Chróścik, Karnin, Małyszyn,
Zieleniec oraz część sołectw Ba-
czyna, Chwalęcice, Kłodawa,
Santocko, Wawrów i Wieprzyce;
powierzchnia miasta wzrosła z 54
do 78 km kw.
ww    2.08
2007 - po 59 latach zakończyło
działalność kino „Słońce”. 
ww    3.08
1921 - na jeziorze przy obecnej
ul. Błotnej rozegrano pierwszy
mecz piłki wodnej; gorzowskie
waterpolo ma, więc długie trady-
cje...
1997 - stadion żużlowy przy ul.
Śląskiej otrzymał imię Edwarda
Jancarza.
ww    4.08
1997 - w czasie wielkiej powodzi
w Warta w Gorzowie osiągnęła
poziom 442 cm.
ww    5.08
1893 - ukazał pierwszy numer
„Landsberger General Anzeiger”,
drugiego w mieście dziennika o
charakterze regionalnym, który
ukazywał się do 29 stycznia 1945 r.
2015 - podczas prac ziemnych na
podwórku kamienicy przy Młyń-
skiej 3 odkryto niewybuch z lat II
wojny światowej; była to ostania,
jak dotąd, interwencja saperska
w mieście, akcja usunięcia pocis-
ku trwała 2,5-godziny, na ten
czas ewakuowano ok. 50 osób.
ww    6.08
2013 - nad Gorzowem i okolicą
przeszła nawałnica, najwięcej
szkód wyrządziła w gm.
Deszczno, zwalone drzewa zablo-
kowały drogę nr 22 i drogę do
Kiełpina.
ww    7.08
1896 - poświęcono budynek
wyższej szkoły żeńskiej, dziś Ze-
spół Szkół Ekonomicznych przy
ul. 30 Stycznia 29.
ww    8.08
1977 - w następstwie ponad 6-go-
dzinej wieczorno-nocnej burzy z
ulewą w Gorzowie odnotowano
77,4 mm opadu; jest to rekord w
historii miasta.
2013 - w Gorzowie zniesiono za-
kaz deptania po trawnikach i
skwerach.
ww    9.08
1984 - podczas towarzyskiego me-
czu z Włochami w Gorzowie, który
reprezentacja Polski wygrała
81:27, Edward Jancarz doznał
groźnej kontuzji, która przyspie-
szyła koniec jego kariery na torze.
ww    10.08
1688 - w Wysokiej k. Lubiszyna
stracona została Regina Erdmut
Pohlin, która zabiła własne dziec-
ko; egzekucji za zezwoleniem Ra-
dy Miejskiej dokonał landsberski
kat Michel Reuter.
1948 - na bazie Spółdzielni Pracy
„Dąb” powstał Zakład Produkcji
Elementów Budowlanych Stolar-
nia i Parkieciarnia, później „Stol-
bud”, który istniał do 2003 r.
ww    11.08
1923 - w warunkach szalejącej in-
flacji i braku pieniądza na rynku
magistrat miasta podjął decyzję o
wydrukowaniu w miejscowej dru-
karni banknotów o łącznej war-
tości 40 mld marek. 
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Nasi rowerzyści przejechali
ponad 818 446 km, co dało
nam 7061 punktów. Pierw-
sze miejsce w tegorocznej
rywalizacji o puchar i tytuł
Rowerowej stolicy Polski za-
jęła Biała Podlaska, drugie
były Puławy, zaś trzecie
miejsce zajęło Gniezno. W
kategorii miast powyżej 100
tys. mieszkańców już po raz
trzeci byliśmy najlepsi.

Gorzów bierze udział w tej
rywalizacji od samego po-

czątku. Przez pięć lat, każde-
go roku, gorzowianie „wykrę-
cali” coraz więcej kilometrów
dla miasta. W 2019 roku ro-
werzyści pokonali 119 717
kilometrów, w 2020 roku 362
163, a w 2021 roku ta liczba
wzrosła do 457 608 kilomet-
rów. W 2022 padł kolejny re-
kord - 765 790 kilometrów.

W parku Wiosny Ludów
uroczyście podsumowano
zabawę i wręczono medale.
Za przejechanie minimum

250 km - medal brązowy, za
500 km – medal srebrny, a
za tysiąc km i więcej  - medal
złoty. 

Wśród kobiet najwięcej kilo-
metrów dla Gorzowa przeje-
chała Mariola Krzywicka – 5
219. Wśród panów zwyciężył
Jarosław Głuchowski – prze-
jeżdżając 4 768 kilometrów.  W
sumie w tym roku mamy 953
medalistów; 256 złotych, 289
srebrnych i 408 brązowych.

URZĄD MIASTA

Wręczono prawie tysiąc medali
Pierwsze miejsce w rankingu miast od 100 do 200 tys. mieszkańców, czwarte miejsce w klasyfikacji generalnej – takie są
oficjalne wyniki rywalizacji o puchar CAPS Rowerowej Stolicy Polski.

Wręczono aż 256 złotych medali
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Ks. pra³. Andrzej Szkudla-
rek zmar³ 15 lipca w wieku
blisko 75 lat. Dwa tygodnie
wczeœniej obchodzi³ jubile-
usz 50-lecia Œwiêceñ
Kap³añskich.

-  Dzisiaj nad ranem Pan
powo³a³ do siebie ks. pra³.
Andrzeja Szkudlarka, prepo-
zyta Kapitu³y Katedralnej
Gorzowskiej, dziekana deka-
natu Gorzów œw. Trójcy oraz
proboszcza parafii pw. œw.
Wojciecha w Gorzowie - na-
pisa³ rano 15 lipca w me-
diach spo³ecznoœciowych bp
Adrian Put.

Ks. pra³. Andrzej Szkudla-
rek od ponad 40 lat by³ te¿
kapelanem gorzowskich

¿u¿lowców. Sportem tym za-
interesowa³ siê w Zielonej
Górze, sk¹d pochodzi³. By³o
to w czasie, kiedy chodzi³ do

technikum samochodowego.
W sierpniu 1978 roku przyje-
cha³ do Gorzowa i kiedy po
raz pierwszy odprawia³ mszê

w katedrze, jeszcze jako wi-
kary, zobaczy³ Bogus³awa
Nowaka z rêk¹ w gipsie.

- Pozna³em go od razu, bo
to ju¿ by³a wtedy wielka
gwiazda, mistrz Polski. I po
mszy porozmawialiœmy so-
bie. Z czasem zacz¹³em
spotykaæ siê z innymi za-
wodnikami Stali przy ró¿nych
okazjach, zaprzyjaŸniliœmy
siê, ja oczywiœcie sta³em siê
ich wielkim kibicem - opo-
wiada³ potem w jednym z
wywiadów dla naszego
portalu.

Marek Towalski zwraca
uwagê, ¿e ks. Andrzej by³ nie
tylko kapelanem ¿u¿lowców
Stali, ale przede wszystkim

dobrym przyjacielem dla
ró¿nych pokoleñ zawodni-
ków.

- Przede wszystkim mo¿na
z nim by³o porozmawiaæ o
wszystkim. Nie by³o z nim te-
matów tabu, z ka¿d¹ spraw¹
mo¿na by³o pójœæ, poniewa¿
ka¿dy czu³ do Niego wielkie
zaufanie - doda³.

Zmar³y kap³an na œwiat
przyszed³ 10 wrzeœnia 1948
roku. By³ te¿ kapelanem go-
rzowskiej Solidarnoœci. Dusz-
pastersk¹ opiekê przej¹³ w
2015 roku po œmierci ks. Wi-
tolda Andrzejewskiego. Po-
chowany zosta³ 21 lipca na
cmentarzu przy ul. ¯wirowej.

RB

Odszedł kibic, przyjaciel, kapelan…
T³umy gorzowian przysz³y na pogrzeb ks. pra³. Andrzej Szkudlarka, najstarszego sta¿em proboszcza w diecezji.

Ks. prał. Andrzej Szkudlarek przez 40 lat był kapelanem Stali Gorzów
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Wyszyñskiego, Walcza-
ka, Owocowa, Drzyma³y,
Jagie³³y, Dzieci Wrzesiñ-
skich, Aleje Konstytucji 3
Maja, Sikorskiego, War-
szawska i Teatralna - to uli-
ce, z okolic których zniknie
w tym roku 35 drzew. Jak
dowiedzieliœmy siê w wy-
dziale gospodarki komu-
nalnej i transportu publicz-
nego gorzowskiego ma-
gistratu, s¹ to niezbêdne
wycinki spowodowane tym,
¿e drzewa te obumar³y, lub
s¹ w bardzo z³ym stanie,
stwarzaj¹c tym samym nie-
bezpieczeñstwo dla ¿ycia
ludzi lub mienia. Naj-
czêœciej pod topór, jak wy-
nika z zestawienia, pójd¹
topole, wierzby i klony.

32 drzewa znikn¹ z parku
Kopernika - g³ównie œwierki.
Wiêkszoœæ z nich obumar³a.
Porz¹dki w drzewostanie
parku zaplanowano do 
koñca lutego 2024 roku.

Pojedyncze drzewa trzeba
bêdzie ponadto usun¹æ m.in.
z ulic Powstañców Œl¹skich,
Brukselskiej, Londyñskiej,
S³onecznej, Myœliborskiej i
Puszkina. Wycinki w tych lo-

kalizacjach przewidziano wy-
konaæ do koñca tego roku. 

Podana wy¿ej liczba 91
drzew to stan na lipiec 2023
roku. Zestawienie uzupe³nia-
ne jest na bie¿¹co w ci¹gu
roku na podstawie
przegl¹dów terenów zieleni
prowadzonych przez pra-
cowników wydzia³u gospo-
darki komunalnej i transportu
publicznego, a tak¿e
zg³oszeñ mieszkañców.

Wnioski o wycinkê sk³adane
s¹ do Marsza³ka Wojewódz-
twa Lubuskiego lub do go-
rzowskiej delegatury Woje-
wódzkiego Konserwatora Za-
bytków z Zielonej Górze. Po
uzyskaniu decyzji zezwa-
laj¹cej na wycinkê dane s¹ na
bie¿¹co uzupe³nianie. 

Usuniêcie chorych drzew na-
st¹pi najprawdopodobniej je-
sieni¹. 

Wydzia³ rozpocz¹³ jedno-
czeœnie przygotowania do
przetargu na nasadzenia
drzew. Przetarg bêdzie reali-
zowa³ nasadzenia zastêpcze
za wyciête drzewa, w sumie
nasadzeñ bêdzie 96. £¹cznie
jeszcze w tym roku posadzo-
ne zostan¹ 654 drzewa, w
tym nasadzenia zastêpcze -
96 sztuk, zazielenianie ulicy
Sikorskiego - 31, zielone
przystanki - 18, uzupe³nianie
drzewostanu parku Kopernika
- 166. Efektem realizacji in-
nych projektów, w tym
bud¿etu obywatelskiego bêd¹
ponadto 343 nasadzenia. 

MAJA SZANTER

Chore usuną, nowe posadzą
Obumarcie, z³y stan zdrowotny lub zagro¿enie dla ludzi i mienia - to najczêstsze powody usuwania drzew w Gorzowie. W
tym roku do wycinki przeznaczono ich 91. 

Blisko 100 drzew jest przygotowanych do usunięcia
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Łącznie w siedmiu seriach do
1.11.1923 r. magistrat landsber-
ski wyemitował prawie 2,7 trylio-
na marek.
ww    13.08
2000 - bp Adam Dyczkowski kon-
sekrował kościół pw. św. Maksy-
miliana Kolbe w Gorzowie, budo-
wany w latach 1986-1994.
2011 - otwarto wschodnią część
zmodernizowanego bulwaru nad
Wartą.
ww    14.08
2004 - gorzowska wyprawa wyso-
kogórska pod kierownictwem Ja-
na Palejczyka zdobyła Elbrus
(5642 m), najwyższy szczyt Kau-
kazu; na szczycie stanęli także
Edyta Świderska, Michał Palej-
czyk, Artur Brykner, Tomasz Wal-
kowiak, Grzegorz Palka, Krzysztof
Mazurek, Tomasz Wojcieszyński.
ww    15.08
1945 - kardynał August Hlond,
prymas Polski, powołał admini-
strację kościelną na Ziemiach
Odzyskanych; utworzona została
Administracja Apostolska Lu-
buska, Kamieńska i Prałatury
Pilskiej z siedzibą w Gorzowie;
Gorzów został przekazany pro-
tokolarnie przez sowieckie
władze wojskowe administracji
polskiej; poświęcono kościół
pw. MB Anielskiej, obecnie
Wniebowzięcia NMP w Osiedlu
Poznańskim; w mieście odbyła
się pierwsza impreza muzycz-
na.
ww    16.08
1945 - wojewoda poznański
stwierdził okólnikiem, iż
przełożonym gminy miejskiej w
Pile i Gorzowie przysługuje tytuł
Prezydenta Miasta.
ww    17.08
2001 - rozpoczął działalność klub
towarzysko-kulturalny „Na za-
piecku”, założonego przez Barba-
rę Schroeder i Bożenę Gralewską-
Kieżun, współwłaścicielki spółki
piekarskiej „Chlebek”.
ww    18.08
1986 - z odwiertu naftowego w
Krzyszczynce, gm. Bogdaniec,
na polu Baltazara Domalewskie-
go, trysnęła ropa naftowa; o
pierwszej ropie naftowej pod
Gorzowem poinformował naza-
jutrz Dziennik TV w relacji filmo-
wej.
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Minister Edukacji Narodowej
podniós³ kategoriê naukow¹
w dziedzinie nauki o kulturze
fizycznej AWF w Poznaniu.
Decyzja MEN o zmianie kate-
gorii A na A+ uwzglêdnia³a
m.in. dorobek publikacyjny w
wysoko punktowanych czaso-
pismach naukowych, na-
le¿¹cych do wiod¹cych w
dyscyplinie nauki o kulturze fi-
zycznej oraz najwiêksz¹ spo-
œród wszystkich uczelni spor-
towych liczbê realizowanych
projektów, pozyskanych w try-
bie konkursowym. Wœród nich
znalaz³y siê dwa projekty mi-
êdzynarodowe, jeden finan-
sowany przez European Re-
search Council (Horizon
2020) i jeden w ramach Fun-
duszy Norweskich. Ponadto
podkreœlono, ¿e przedstawio-
ne do ewaluacji osi¹gniêcia
s¹ efektem projakoœciowej
polityki kierownictwa uczelni
w odniesieniu do dzia³alnoœci
naukowej, a nie wynikiem
pracy w¹skiej, wyselekcjono-
wanej grupy pracowników.
Polityka ta zak³ada zrówno-
wa¿ony rozwój kadry nauko-
wej, spójny z polityk¹ nau-
kow¹ okreœlon¹ przez Radê
Ministrów. 

Jak przyznaje prof. dr hab.
Jan Celichowski, prorektor
ds. nauki AWF w  Poznaniu,
uzyskanie kategorii A+ jest
potwierdzeniem bardzo
dobrego wyniku w ewaluacji -
najlepszego spoœród wszyst-
kich jednostek naukowych w
Polsce, w których dyscyplina
nauki o kulturze fizycznej by³a
ewaluowana. 

- Obecnie kategoria nauko-
wa wp³ywa na uprawnienia do
nadawania stopni doktora i
doktora habilitowanego, po-
nadto na algorytm finansowa-
nia uczelni, ale tak¿e m.in. na
ranking ,,Perspektyw” - mówi

prof. J. Celichowski. - W przy-
sz³ym roku w obliczeniach do
tego rankingu bêdziemy mieli
zamiast kategorii A, kategoriê
A+. To jest jeden z wielu bra-
nych pod uwagê czynników,
ale najsilniej wp³ywaj¹cy na
wynik. Mo¿na wiêc oczekiwaæ
stopniowej poprawy finanso-
wania uczelni oraz lepszego
miejsca w rankingu ,,Perspek-
tyw”. Mamy ponadto mo¿li-
woœæ promowania uczelni,
tak¿e wydzia³u gorzowskiego,
jako najlepszego pod
wzglêdem naukowym w Pol-
sce - dodaje.

Prorektor podkreœla, ¿e jeœli
chodzi o wk³ad pracowników
z Gorzowa w wynik ewaluacji,

to liczba pracowników nauko-
wo-dydaktycznych, czyli ta-
kich, którzy wp³ywaj¹ na ewa-
luacjê dyscypliny naukowej,
jest coraz wiêksza. 

- Co istotne, osoby, które ak-
tualnie taki etat posiadaj¹, s¹
to osoby aktywne publikacyj-
nie, pracuj¹ce z zaintereso-
waniem i zaanga¿owaniem, a
jest to sprawa bardzo istotna
zarówno dla nich samych, jak
i uczelni - podsumowuje prof.
J. Celichowski.  

Jak ocenia prof. dr hab. To-
masz Jurek z gorzowskiego
oœrodka poznañskiej AWF,
który zajmuje siê m.in. histo-
ri¹ uczelni i ma na koncie wie-
le publikacji z tego zakresu,

podwy¿szenie kategorii nau-
kowej jest niew¹tpliwym
osi¹gniêciem poznañskiej
uczelni. 

- Z perspektywy historycznej
mo¿na to tak¿e uznaæ za jeden
z najwa¿niejszych sukcesów
gorzowskiej filii - zaznacza.

Gorzowska placówka AWF
zosta³a powo³ana w 1971 ro-
ku jako filia Wy¿szej Szko³y
Wychowania Fizycznego w
Poznaniu. Obok wyksztalce-
nia niemal 9 tysiêcy absol-
wentów na poziomie magis-
terskim, g³ównie na kierunku
wychowanie fizyczne, go-
rzowski oœrodek nale¿y do
jednej z najbardziej usporto-
wionych uczelni w Polsce.

Œwiadcz¹ o tym liczne sukce-
sy jej wychowanków, którzy
zdobywali medale najwiêk-
szych imprez sportowych. To
medaliœci igrzysk olimpijskich
- kajakarka Karolina Naja,
wioœlarz Tomasz Kucharski,
zapaœnicy: Jacek Fafiñski,
Piotr Stêpieñ, Józef Tracz,
Ryszard Wolny, Andrzej
Wroñski, W³odzimierz Za-
wadzki, paraolimpijczyk Ma-
ciej Lepiato. W gronie tym s¹
tak¿e mistrzowie œwiata, Euro-
py i Polski: Maciej Grubski, Da-
riusz Jab³oñski, Andrzej Mali-
na, Ryszard Œwierad, Wiktor
G³azunow, Anna Pu³awska i
Olga Micha³kiewicz. 

MAJA SZANTER

AWF w gronie najbardziej
renomowanych uczelni w kraju
Poznañska Akademia Wychowania Fizycznego wraz z gorzowsk¹ fili¹ zosta³a jedn¹ z najlepszych uczelni tego typu w
Polsce. Otrzyma³a ona kategoriê naukow¹ A+ w dziedzinie nauki o kulturze fizycznej. 

Gorzowska placówka AWF została powołana w 1971 roku jako filia Wyższej Szkoły Wychowania Fizycznego w Poznaniu
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ww    19.08
1998 - podczas spotkania parla-
mentarzystów i wojewodów z Go-
rzowa i Zielonej Góry, w obecnoś-
ci biskupa A. Dyczkowskiego, w
Gorzowie podpisano wspólną de-
klarację, w której opowiedziano
się za równomiernym
rozłożeniem kompetencji i odpo-
wiedzialności pomiędzy obydwa
miasta-stolice nowego regionu.
ww    20.08
1946 - Szkoła Muzyczna zajęła bu-
dynek przy ul. Chrobrego 3, gdzie
mieści się do dziś.
1995 - w Gorzowie z udziałem pry-
masa Józefa Glempa odbyły się
uroczystości z okazji 50-lecia Koś-
cioła na Ziemiach Zachodnich.
ww    21.08
1998 - w odremontowanym
pałacyku przy ul. Kazimierza
Wielkiego odbyły się pierwsze
śluby.
ww    22.08
1997 - dokonano napadu na od-
dział banku GBS przy ul. Małorol-
nych; łupem bandytów padło 100
tys. zł.
ww    24.08
1994 r. - Henryk Maciej Woźniak
został prezydentem Gorzowa; swą
funkcję pełnił do 15.06.1998 r.
ww    25.08
1989 - ks. Witold Andrzejewski
został proboszczem parafii NP
NMP przy ul. Mieszka I, ks. Euge-
niusz Drzewiecki - parafii MB
Różańcowej na Siedlicach; a ks.
Władysław Pawlik - nowej parafii
Pierwszych Polskich Męczenni-
ków na Górczynie.
ww    26.08
1989 r. - rozpoczął się I Między-
narodowy Przegląd Cygańskich
Zespołów Pieśni i Tańca, obecnie
„Romane Dyvesa”.
ww    27.08
2001 - Gorzów jako pierwsze
miasto w kraju rozpoczął akcję
znakowania psów przy pomocy
identyfikatorów mikroprocesoro-
wych, wszczepianych pod skórę.
ww    28.08
1988 - po mszy za ojczyznę w ka-
tedrze odbył się 25-minutowy wiec
z udziałem ok. 500 osób, rozpos-
tarto 2 transparenty z hasłami:
„Żądamy legalizacji Solidarności”
i „Popieramy strajkujących”, prze-
mawiał Stanisław Żytkowski, a
Paweł Szymkowicz poinformował
o powstaniu Komitetu założyciel-
skiego „Solidarności” w „Stilo-
nie”, kolportowano też 4. numer
„Biuletyny Strajkowego”.
ww    30.08
1969 - rozebrany został zabytko-
wy Arsenał.
2002 - otwarte zostały ulice
Piłsudskiego i Górczyńska, wzbo-
gacone o drugie jezdnie, dwa
ronda i dwa przejścia podziemne
ww    31.08
1982 - w rocznicę podpisania po-
rozumień gdańskich w śródmie-
ściu Gorzowa doszło do starć
zwolenników „Solidarności” z
milicją; oddziały ZOMO zaatako-
wały tłum, które zgromadził się
przy katedrze; po spacyfikowaniu
Starego Rynku walki przeniosły
się na inne ulice miasta, na ul.
Chrobrego i sąsiednich zbudowa-
no kilka barykad. JZ

KALENDARIUM
Sierpień 2023

Magistrat obwieœci³, ¿e zmie-
nia uk³ad komunikacyjny i w
miejscu ulicy Dworcowej po-
wstanie deptak. I moim zda-
niem nie jest to dobra informa-
cja. Si³¹ rzeczy przygl¹dam siê
miejskim deptakom. Muszê siê
jakoœ po tym mieœcie poru-
szaæ, a poniewa¿ zwykle czy-
niê to na w³asnych nogach, to i
chodzê po deptakach. I co
widzê? Ano to, ¿e puste one
s¹. Nikt nie przesiaduje na
³aweczkach ustawionych te¿
nie wiæ po co. Zapewnienia
magistratu, ¿e miasto o¿yje
dziêki wy³¹czeniu ruchu spe³z³y
na niczym. Owszem, ¿yje, ale
w tych miejscach, w których
¿y³o do tej pory - czyli We³niany
Rynek w przebiegu miêdzy Ha-
welañsk¹ a Chrobrego, Stary
Rynek w chwilach, kiedy tam
siê coœ dzieje, Chrobrego w
obrêbie Kwadratu i tyle.

Nie pomagaj¹ ³aweczki, nie
pomagaj¹ roœliny mobilne, nie
pomagaj¹ ciê¿kie kamienne
p³yty, którymi przywalono cen-
trum. Przy Chrobrego ka¿dy
kwarta³ kamienic ma swoje
wewnêtrzne podwórko i co? I
tam te¿ ¿ycia nie ma. Zmieni³y
siê czasy i obyczaje spêdzania
wolnych chwil.

Poza tym jak w upale przejœæ
siê t¹ betonow¹ studni¹, w
jak¹ zamieni³a siê ulica Sikor-
skiego w czêœci deptaku
w³aœnie? Ja dwa lata temu
czeka³am na wycieczkê
w³aœnie w tym kawa³ku miasta.
Turyœci siê spóŸniali, a odbicie
s³oñca od kamieni poparzy³o
mi oczy. Nie oby³o siê bez le-
karza, choæ ja mam chorobê
bia³ego kitla i lekarzy unikam
jak diabe³ œwiêconej wody.
Tam siê zwyczajnie nie da w

upa³ przejœæ. Zreszt¹, po co?
Tam nie ma nic ciekawego dla
dreptaczy. Pustynia i tyle. 

Dlatego te¿ zapowiedŸ budo-
wy kolejnego deptaku i w do-
datku zwieñczonego centrum
przesiadkowym jest znakiem
tego, ¿e projektuj¹cy tê zmianê
nie rozumiej¹, co siê w mieœcie
dzieje. Mo¿e maj¹ tak, jak ci,
co projektuj¹ po³¹czenia kole-
jowe - te¿ zza biurka bez ani
chwili spêdzonej w poci¹gach i
w pogoni za przesiadkami.

W przestrzeni publicznej ju¿
pojawi³y siê przeœmiewcze ko-
mentarze, ¿e bêdzie deptak do
TOI TOI. I coœ w tym wszyst-
kim jest na rzeczy. Bo tak na-
prawdê kto bêdzie depta³ po
tym deptaku? Ci nieliczni pod-
ró¿ni? Miejscowi raczej na
pewno nowe deptad³o zigno-
ruj¹.

Ciekawe tylko, czy ocaleje
pomnik pierwszych kolejarzy,
którzy dojechali do Landsber-
gu w lutym 1945 roku?

No i ciekawe, czy ocalej¹ te
trzy drzewa, które tam rosn¹.
Bo jak siê miasto zabiera za
jakieœ remonty czy inwesty-
cje, to pod topór id¹ drzewa.
Jak wiadomo - najwiêksze
przeszkadzacze we wszyst-
kim. 

Ale, ale, toæ miasto zapo-
wiedzia³o, ¿e bêdzie sadziæ.
Drzewa w³aœnie. Ma ich byæ
co najmniej 654. Czy¿by ktoœ
w magistracie zrozumia³, ¿e
dalej tak byæ nie mo¿e, ¿e
ugotujemy siê w upale? Albo
mo¿e ktoœ nieopatrznie i
przez przypadek popatrzy³
na Katowice, Poznañ i £ódŸ,
gdzie w³aœnie trwaj¹ wielkie
zadrzewienia i pomyœla³, ¿e
mo¿e i u nas coœ takiego zro-
biæ? A mo¿e ktoœ w magistra-
cie us³ysza³ tych wszystkich
z³orzecz¹cych mieszkañców,
bo jest ich coraz wiêcej? Nie
jest wa¿ne. Najwa¿niejsze,
¿e bêd¹ kolejne dosadzenia.
I za to miasto pochwalê, na-
wet bardzo, ale jak zobaczê.
Bo zapowiedzieæ to jedna
rzecz, a wykonaæ i zadbaæ,
to druga. Skowronek jest,
poczekajmy zatem na
resztê.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Czy grozi nam jedna wielka deptakoza?
Chcemy, czy nie chcemy, będziemy mieli kolejny deptak. Bo magistrat ma koncepcję. Szkoda bardzo, że przy
opracowywaniu owej koncepcji nie popatrzono, co wyniknęło z poprzedniej.

Budowa betonowego deptaku przy Katedrze od początku wzbudzała spore kontrowersje

Fo
t. 
Ro

be
rt 
Bo

ro
wy

Tak, to prawda. Luksus zawi-
ta do grodu nad Wart¹.
Zniknê³y w³aœnie plastikowe
ToiToi. W ich miejsce pojawi
siê toaleta z prawdziwego
zdarzenia. Z wod¹, papierem,
mo¿e nawet babci¹ klozetow¹
w fartuszku. Na bogato. Jak
niewiele gorzowianom potrze-
ba do szczêœcia. Przed nami
uroczyste przeciêcie wstêgi, a
raczej sp³ukanie sanitariatu.
Kto pierwszy naciœnie
sp³uczkê? Mo¿e nawet festyn
z tej okazji. Bêdzie siê dzia³o.

Niechlubny symbol wstydu,
plastikowe pomniki degradacji
Gorzowa zniknê³y ostatecznie
z placu przed dworcem. Po-
zosta³o ju¿ tylko zdjêcie archi-
walne. S³awa obœmianych
przez media wychodków do-
tar³a tak¿e do osób
zarz¹dzaj¹cych dworcami w
spó³ce PKP PLK. Po takim
„wizerunkowym strzale” zref-
lektowano siê. Lepiej póŸno
ni¿ wcale. Gorzów tak¿e
zas³uguje na kolejowe inwe-
stycje. Byæ mo¿e z t¹ ró¿nic¹,
¿e jedni dostan¹ zmodernizo-
wane linie kolejowe, drudzy

zaœ …sraczyk na otarcie ³ez.
Oby na toaletach dobra passa
inwestycyjna PKP PLK w re-
gionie nie zakoñczy³a siê.
Pewniakiem wydaje siê linia
do Miêdzychodu, przywraca-
na do ¿ycia w ramach rz¹do-
wego programu Kolej Plus. Co
do pozosta³ych kolejowych
projektów - g³ucha cisza, a ra-

czej pieœñ odleg³ej przesz³oœci.
Zasiêga³em jêzyka u Ÿróde³…

Fala upa³ów daje siê miesz-
kañcom Gorzowa we znaki.
Dodatkowo temperaturê pod-
nios³y nowe wymiary czynszu,
które docieraj¹ do mieszka-
ñców czêœci gorzowskich
osiedli. Pozycja „koszt pod-
grzania wody” ciœnienie pod-

nosi skuteczniej ni¿ podwójne
espresso.

Podwy¿ki to polski fenomen.
Na œwiatowych rynkach ceny
gazu od kilku miesiêcy powra-
caj¹ do poziomu sprzed rosyj-
skiej inwazji na Ukrainê, ale w
Polsce dalej szybuj¹ w kos-
mos. Na logikê, brak tu logiki.
Czy¿by nierozwa¿nie kontrak-

towano d³ugoterminowe do-
stawy gazu na „cenowej gór-
ce”, a teraz my odbiorcy mamy
du¿¹ „cenow¹ ¿abê” do
po³kniêcia?

Mo¿na odnieœæ wra¿enie, ¿e
nasze portfele regularnie s¹
strzy¿one przez, b¹dŸ co b¹dŸ
narodowe spó³ki energetycz-
ne. P³acz i p³aæ. S¹siedzi, któ-
rzy kilka lat temu po¿egnali
gazowy podgrzewacz wody,
rozwa¿aj¹ rezygnacjê z ciep³ej
wody od narodowego mono-
polisty na rzecz ponownego
monta¿u gazowego piecyka.
Gaz tak¿e od monopolisty, ale
wed³ug ich wyliczeñ, wychodzi
taniej. Do¿yliœmy w Polsce
czasów, gdy k¹piel w pe³nej
wannie wody to doznanie z
pogranicza luksusu.

Na propagandow¹ „putin-
flacjê” trudno zgoniæ. Nawet
niewyedukowany ekonomicz-
nie elektorat ju¿ nie kupuje tej
narracji. Kto nas zatem wycis-
ka jak cytryny, a przede
wszystkim dlaczego? Kube³ek
zimnej wody na obecne upa³y
jak znalaz³.

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Luksus definiowany po gorzowsku…
Wizjonerzy z południa województwa planują nowy terminal portu lotniczego w Nowym Kramsku, wraz z parkingiem na
900 samochodów, my zaś skaczemy z radości na wieść o prawdziwych toaletach przy dworcu kolejowym.  

To już na szczęście tylko archiwalne zdjęcie
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- Gorzowskie opowieœci
turystyczno-krajoznaw-
cze... Co to za publikacja?

- Jest to ksi¹¿ka o wszyst-
kim, co jest zwi¹zane z re-
gionem gorzowskim. Zawie-
ra informacje, które warto
znaæ, które dotycz¹ historii,
piêknych terenów oraz ludzi,
którzy prowadzili tutaj cieka-
we ¿ycie, czêsto zupe³nie
niewyobra¿alne na dzisiej-
sze standardy. Opisane s¹
ciekawe, historyczne wyda-
rzenia. Zdradzê taki jeden
historyczny fakt, który mia³
miejsce. Otó¿ generalicja
pruska œpiewa³a „jeszcze
Polska nie zginê³a” niedale-
ko st¹d, w Kostrzynie. A jak
do tego dosz³o, to zapra-
szam do lektury mojej
ksi¹¿ki. 

- Co pana zainspirowa³o
do jej wydania?

- Ludzie. Od wielu lat opro-
wadzam ludzi po Gorzowie i
regionie gorzowskim. Opo-
wiadam to, co wiem o tych
miejscach i na co zwróciæ
szczególn¹ uwagê. Podczas
w³aœnie takich wêdrówek za-
uwa¿y³em, co tak naprawdê
interesuje ludzi, na co zwra-
caj¹ szczególn¹ uwagê oraz
co ich „wycisza”. W³aœnie te
wszystkie historyjki stara³em
siê zebraæ i przekazaæ szer-
szemu gronu odbiorców. Na
pocz¹tku dzieli³em siê nimi
w Radiu Gorzów, co by³o dla

mnie i wci¹¿ jest nie lada wy-
zwaniem. 

- Dlaczego? 
- Poniewa¿ mój przekaz

musi trwaæ… trzy minuty.
Nie wiêcej. W przypadku
d³ugich i skomplikowanych
historii skomasowaæ to tak,
¿eby by³o ciekawie oraz zro-
zumiale dla odbiorcy wcale
nie jest tak prosto. Niektóre
historie æwiczy³em ze stope-
rem, ¿eby nie przekroczyæ
tych 180 sekund. 

- I przy okazji tych krót-
kich audycji zrodzi³ siê po-
mys³ na ksi¹¿kê?

- Tak. Uzbiera³o siê doœæ
sporo tych wszystkich historii
i zdecydowa³em, ¿e skoro
musia³em oszczêdzaæ na
przekazie s³ownym, to jak-
bym wzbogaci³ je jeszcze
zdjêciami, czy szkicami, to
by³yby du¿o ciekawsze. Ob-
raz niekiedy wyra¿a wiêcej
ni¿ tysi¹c s³ów. I tak po-
wsta³a ca³kiem pokaŸna
ksi¹¿ka do czytania i ogl¹da-
nia. Bardzo siê cieszê, bo
uda³o mi siê pozyskaæ tak¿e
osoby, które rysuj¹. Dziœ, jak
opowiadamy o jakimœ gro-
dzisku, które kiedyœ istnia³o
w Santoku i Gliniku, to trud-
no nam jest to sobie wyobra-
ziæ, a te miejsca s¹ do dziœ
„czytelne” i mo¿emy tam
wêdrowaæ. Rysunki pozwa-
laj¹ wzbogaciæ s³owo pisane
i pobudzaj¹ nasz¹ wyobraŸ-

niê. Bardzo zale¿y mi na
tym, ¿eby ludzie, jak ju¿
przejrz¹ tê ksi¹¿kê, stwier-
dzili, ¿e warto wybraæ siê w
dane miejsce i zobaczyæ je
na ¿ywo. Chcê wyci¹gn¹æ lu-
dzi z domów i taki jest cel te-
go przedsiêwziêcia. 

- Ile czasu powstawa³a
ksi¹¿ka? 

- W³aœciwie to przygotowy-
wa³em siê do niej 40 lat. Tu-
rystyk¹ regionaln¹ zaj¹³em
siê zupe³nie przez przypa-

dek, jako emerytowany alpi-
nista. Chodzi³em po naszym
regionie z ciê¿kim plecakiem
wype³nionym ksi¹¿kami,
¿eby przygotowaæ siê kondy-
cyjnie. Krok po kroku docho-
dzi³em do tego, co ja widzê i
tak zacz¹³em pokazywaæ te
miejsca innym. Teraz z per-
spektywy czasu wiem, ¿e
by³o warto odkrywaæ nasz
region gorzowski, bo skrywa
wiele piêknych miejsc i histo-
rii. 

- S¹ miejsca, które pana
zdaniem, wymagaj¹ jesz-
cze g³êbszego poznania?

- Tak, chocia¿by Gorzow-
skie Murawy. Te przestrze-
nie s¹ niemal, jak na Dale-
kim Wschodzie. Ta pod-
górska sceneria daje
poczucie oderwania od
rzeczywistoœci miejskiej.
Kolejnym takim
przyk³adem jest dolinka
rzeczki Srebrnej. Jest to
rzeczka o charakterze gór-
skim, pó³dzika i przez to
fascynuj¹ca, bo wij¹ca siê
z zakolami, które osi¹gaj¹
300 stopni, wiêc prawie za-
wijaj¹ kierunek biegu w ta-
ki sposób, ¿e ona niemal
zawraca. 

- To nie jest pana pierw-
sza publikacja o tematyce
Gorzowa. Czym ró¿ni siê
ona od wczeœniejszych?

- Tym, ¿e ona jest na
pó³kê. Jestem praktykiem i
wczeœniej stara³em siê,
¿eby moje publikacje mo¿na
by³o schowaæ do kieszeni i z
nimi wêdrowaæ. W tym przy-
padku odszed³em od prakty-
ki. 

- Mo¿na powiedzieæ, ¿e
Gorzów zna pan ju¿, mó-
wi¹c kolokwialnie, jak
w³asn¹ kieszeñ… 

- Nie, ja go ca³y czas poz-
najê. 

- Czyli nie odkry³ go pan
jeszcze do koñca?

- Nigdy go nie odkryjê. To
nie jest mo¿liwe. Gorzów
ma prawie tysi¹c lat, bo
przecie¿ zanim nast¹pi³a lo-
kacja, to by³a rybacka wieœ. 

- W Gorzowie mo¿na siê
zakochaæ?

- Oczywiœcie, ¿e tak. Gdy-
by tak nie by³o, to dziœ
by³bym mieszkañcem Kra-
kowa. Uwielbiam tu wracaæ.
Lubiê podró¿owaæ, ale nie
wyobra¿am sobie, ¿e
móg³bym gdzieœ indziej za-
mieszkaæ na sta³e. Moim
miejscem na ziemi jest Go-
rzów. 

- Co pana urzek³o w na-
szym mieœcie? 

- Ró¿norodnoœæ i ludzie. W
Gorzowie mamy bardzo cie-
kawych ludzi i to jest chyba
najbardziej niewykorzysty-
wany potencja³. 

- Jakby mia³ pan za-
chêciæ tych jeszcze nie do
koñca przekonanych do
odkrywania Gorzowa, to
co by pan im powiedzia³?

- Otwórzcie oczy. Dooko³a
nas jest tyle piêknych miejsc
z ciekaw¹ histori¹. Region
gorzowski wcale nie jest
gorszym miejscem do upra-
wiania turystyki ni¿ Anda-
luzja, czy inny zak¹tek na
œwiecie. Jestem zdania, ¿e
wci¹¿ za ma³o znamy miejs-
ce, w którym ¿yjemy i to
w³aœnie chcê zmieniaæ. 

- Dziêkujê za rozmowê.

- Z jakim nastawieniem
trafiaj¹ do szko³y rodzenia
przyszli rodzice? 

- Naszym celem jako
szko³y jest przekazanie wie-
dzy z zakresu ci¹¿y, porodu
naturalnego i ciêcia cesar-
skiego, po³ogu oraz póŸniej-
szej opieki nad dzieckiem.
Omawiamy potrzeby dziec-
ka, zasady bezpieczeñstwa i
pierwszej pomocy przedme-
dycznej. Rodzice dostaj¹
gruntown¹ wiedzê, która po-
zwoli im odnaleŸæ siê w no-
wej roli. Uczestnicy szko³y
rodzenia przychodz¹ tu z
ciekawoœci¹ - jak rozpoznaæ,
¿e poród siê zaczyna, jak
bêdzie przebiega³, ile bêdzie
trwa³ w ró¿nych etapach, czy
sobie z tym poradz¹, czy
bêd¹ umieli wspó³pracowaæ
z po³o¿n¹, ale te¿ chc¹ wie-
dzieæ, czy dziecko sobie po-
radzi w czasie porodu, bo
ono przecie¿ mocno wtedy
pracuje. Oczywiœcie s¹ te¿

obawy o komplikacje i po-
wik³ania zarówno w czasie
fizjologicznego, jak i opera-
cyjnego zakoñczenia ci¹¿y.
To, co wymieni³am, dotyczy
rodziców, którzy tê przygodê
maj¹ prze¿yæ pierwszy raz.
Natomiast ojcowie chc¹ siê
dowiedzieæ, jak mog¹ wspie-
raæ partnerkê, jak zrozumieæ
jej potrzeby. Kierunek jest
przecie¿ jeden - dziecko. Po
kursie zostaje w rodzicach
ciekawoœæ i zadaniowe po-
dejœcie do porodu. Podczas
zajêæ obalamy te¿ mity, które
kr¹¿¹ wokó³ porodów. 

- Kobiety wol¹ rodziæ sa-
me czy wybieraj¹ porody
rodzinne? 

- Kiedy 18 lat temu zaczy-
na³am zajêcia w szkole ro-
dzenia, przychodzi³y g³ównie
kobiety. Z ka¿dym rokiem
zmienia³y siê wspólne po-
trzeby przysz³ych rodziców.
W tej chwili na zajêciach w
80 proc. uczestnicz¹ pary.

Stereotyp na szczêœcie siê
zmienia. S¹ te¿ takie sytua-

cje, ¿e kobieta musi przeby-
waæ na patologii ci¹¿y i wte-

dy pojawiaj¹ siê tu tatusio-
wie i pytaj¹, czy mog¹ cho-
dziæ na zajêcia sami. Po-
dejœcie zmieni³o siê wiêc
bardzo. To samo dotyczy
porodów, zdecydowanie s¹
to porody rodzinne, jest
wiêksza œwiadomoœæ tego,
¿e rodz¹ca mama potrze-
buje wsparcia. My jesteœmy
otwarci na oboje rodziców,
bo na przyk³ad po ciêciu
cesarskim to tata widzi i
przytula dziecko jako pierw-
szy. 

- Praca po³o¿nej jest
wyj¹tkowo wymagaj¹ca i
trudna. Ma pani satys-
fakcjê z jej wykonywania?

- Jestem dumna, ¿e jes-
tem po³o¿n¹. Zawsze mó-
wiê rodzicom, ¿e czujê siê
wyró¿niona, ¿e mogê na
chwilê mogê uczestniczyæ
w ich przygotowaniach do
porodu i byæ razem z nimi w
tej wyj¹tkowej przygodzie.
To jest bardzo wa¿na chwi-

la, która zmienia ca³e ¿ycie.
Mam z tego ogromn¹ 
satysfakcjê. Absolutnie w
tym zawodzie nie mo¿na
wpaœæ w rutynê. W ogóle
ka¿dy zawód medyczny wy-
maga nie tylko kwalifikacji,
doskonalenia, pog³êbiania
wiedzy, ale te¿ wa¿ny jest
tu czynnik ludzki - empatia,
poczucie sytuacji, piêknej,
ale bardzo trudnej i wyma-
gaj¹cej dla kobiety. Jako
po³o¿na staram siê s³uchaæ
i pod¹¿aæ za indywidualny-
mi potrzebami rodziców,
zarówno przed porodem, w
jego trakcie, jak i po nim.
Byæ blisko, na ile pozwalaj¹
rodzice, wspieraæ, poma-
gaæ. Poród to jest cud, tak
uwa¿am, nawet jeœli jest on
trudniejszy - dla mnie ca³y
czas jest to cud narodzin, w
której to niesamowitej chwili
mam mo¿liwoœæ uczestni-
czyæ. 

MAJA SZANTER

Otwórzcie oczy. Dookoła jest tyle
pięknych miejsc 
Ze Zbigniewem Rudziñskim, autorem przewodników po Gorzowie, rozmawia Dorota Waldmann

To chwila, która zmienia całe życie
Trzy pytania do Wioletty Gêbicz, po³o¿nej, koordynatorki Szko³y Rodzenia w gorzowskim szpitalu

- W Gorzowie mamy bardzo ciekawych ludzi i to jest chyba
najbardziej niewykorzystany potencjał - mówi Zbigniew
Rudziński.
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- W tym zawodzie nie można wpaść w rutynę - przestrzega
Wioletta Gębicz
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- Zakoñczyliœmy przetarg.
Wybraliœmy firmê, która prze-
prowadzi te eksmisje - mówi
Robert Jankowski, wicedy-
rektor Zak³adu Gospodarki
Mieszkaniowej w Gorzowie.
Na ten moment ZGM prze-
prowadzi 22 eksmisje. S¹ to
pierwsze od czasów pande-
mii eksmisje z zad³u¿onych i
zdewastowanych przez u¿yt-
kowników lokali komunal-
nych. I jak dowodzi praktyka,
takie dzia³anie zyskuje coraz
wiêkszy poklask innych loka-
torów lokali komunalnych.

Bez prawa do lokalu

Eksmisje bêd¹ bez prawa
do lokalu socjalnego. Co to
oznacza dla eksmitowane-
go? 

- To, ¿e osoby, które bêd¹
eksmitowane, nie trafi¹ do lo-
kalu socjalnego, czyli o ob-
ni¿onym standardzie, a trafi¹
do pomieszczeñ tymczaso-
wych, czyli o jeszcze
ni¿szym standardzie - t³uma-
czy Robert Jankowski.

Ale natychmiast dodaje, ¿e
jak uczy doœwiadczenie, ta-
kie osoby z regu³y maj¹ za-
pewnione mieszkanie gdzie
indziej - albo u rodziny, albo
u znajomych. - Nikt jak do tej
pory nie zdecydowa³ siê
mieszkaæ w lokalach za-
stêpczych - zaznacza wice-
dyrektor. 

Pod pojêciem pomieszcze-
nie zastêpcze kryje siê bo-
wiem: niesamodzielny lokal

mieszkalny, a jedynie po-
mieszczenie (mo¿e to wiêc
byæ np. jeden pokój), do któ-
rego eksmituje siê osobê nie-
posiadaj¹c¹ prawa do innego
lokalu (socjalnego/zamien-
nego). Ponadto musi nada-
waæ siê do zamieszkania i
znajdowaæ siê w tej samej
miejscowoœci, co lokal z któ-
rego dokonuje siê eksmisji.
Jego powierzchnia u¿ytkowa
musi wynosiæ co najmniej  5

m2 na osobê. Dodatkowo
pomieszczenie powinno po-
siadaæ: dostêp do Ÿród³a za-
opatrzenia w wodê i do
ustêpu, chocia¿by pomiesz-
czenia te znajdowa³y siê po-
za budynkiem; oœwietlenie
naturalne i elektryczne;
mo¿liwoœæ ogrzewania; nie-
zawilgocone przegrody bu-
dowlane; mo¿liwoœæ zainsta-
lowania urz¹dzenia do goto-
wania posi³ków.

Różne służby muszą być
obecne

W praktyce eksmisja to
doœæ skomplikowana proce-
dura. Przy jej przeprowadze-
niu s¹ obecni pracownicy fir-
my windykacyjnej,
obowi¹zkowo musi byæ obec-
ny komornik. 

- Do tego dochodz¹ jeszcze
s³u¿by takie, jak stra¿ po¿ar-
na b¹dŸ policja, s³u¿by me-
dyczne, bo czasami te¿ s¹
potrzebne. Dokonuje siê
opró¿nienie lokalu. Wypro-
wadzani s¹ dotychczasowi

lokatorzy i wynoszony jest
ich maj¹tek - mówi Robert
Jankowski.

Po opró¿nieniu lokal trafia
do Zak³adu Gospodarki
Mieszkaniowej. Potem ZGM
zg³asza je do Wydzia³u
Spraw Spo³ecznych Urzêdu
Miasta i lokal trafi do ponow-
nego zasiedlenia. 

Ale jak zaznacza wicedy-
rektor ZGM, odzyskiwane
pomieszczenia s¹ w tragicz-
nym stanie. 

- Co tu ukrywaæ, te lokale
s¹ maksymalnie zdewasto-
wane. Potrzebne s¹ tam ka-
pitalne remonty. Z tym bywa
ró¿nie, bo czêœæ bêdzie re-
montowa³ ZGM, czêœæ poten-
cjalni najemcy - mówi Robert
Jankowski.

Jak zaznaczaj¹ w ZGM,
pierwszy przetarg to 22 loka-
le, ale w przygotowaniu s¹
kolejne. Bo nie ma ju¿ abso-
lutnie ¿adnej zgody wœród in-
nych lokatorów na zad³u¿anie
i niszczenie mieszkañ.

ROCH
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Kamienica przy ulicy
Krzywoustego 17 ma ju¿
za sob¹ ocieplenie i odno-
wienie elewacji z ty³u bu-
dynku oraz wymienion¹ in-
stalacjê gazow¹. Dziêki
staraniom wspólnoty
mieszkaniowej oraz ADM
nr 3 ju¿ w sierpniu roz-
pocznie siê remont elewa-
cji na œcianie frontowej.
Wkrótce zostan¹ tam prze-
prowadzone próby metod
oczyszczania ceg³y. 

- W porozumieniu z wyko-
nawc¹ oraz miejskim kon-

serwatorem zabytków ma-
my do wyboru sodowanie i
piaskowanie. Odbêd¹ siê
dwie próby i wówczas zo-
stanie podjêta decyzja,
któr¹ technologiê wybie-
rzemy - mówi £ukasz Bro-
nowicki, kierownik ADM nr
3. 

Budynek na poziomie
parteru jest otynkowany i
tu tynk zostanie uzupe³nio-
ny oraz odmalowany, nato-
miast w pozosta³ej czêœci
budynku bêdzie czyszczo-
na ceg³a. Zostan¹ tak¿e

odtworzone zdobienia, któ-
re znajduj¹ siê na kamieni-
cy. 

£¹czny koszt remontu
œciany frontowej wynosi,
zgodnie z zapisami w
kosztorysie, 200,7 tys. z³,
natomiast ze œrodków miej-
skiego konserwatora za-
bytków wspólnota uzyska³a
dofinansowanie w wysoko-
œci 89 tys. z³. 

Zgodnie z umow¹, remont
powinien zakoñczyæ siê do
31 paŸdziernika. 

MAJA SZANTER
Za kilka miesięcy budynek ten będzie jedną z perełek przy
ulicy Krzywoustego
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Po przeprowadzeniu eksmisji najczęściej trzeba na nowo
wyremontować mieszkanie 

Fo
t. 
pe
xe
ls.
co
m

Kolejna kamienica odzyska swój blask
Ju¿ w sierpniu ruszy remont kamienicy przy ulicy Krzywoustego 17. Odnowiona elewacja pojawi siê tam do koñca paŸdziernika. 

Prace remontowe w kamie-
nicy przy Œl¹skiej 18 roz-
poczê³y siê na pocz¹tku lip-
ca. Obejmuj¹ one remont z
dociepleniem elewacji od po-
dwórka oraz œciany szczyto-
wej, a tak¿e docieplenie
pod³ogi strychu. Jak mówi
Mariusz Chasiak, kierownik
ADM nr 2 w Gorzowie, prze-
widywany czas zakoñczenia
prac to sierpieñ. Wstêpny
koszt inwestycji to ok. 164
tys. z³. 

Jak mówi kierownik ADM,
wczeœniej w tym budynku
wykonano dach, pozosta³a

jeszcze do remontu klatka
schodowa. 

Wspólnota planuje ponadto
remont elewacji frontowej, a
poniewa¿ jest to najdro¿sza
czêœæ inwestycji, bêdzie siê
stara³a o uzyskanie dofinan-
sowania do elewacji od miej-
skiego konserwatora zabyt-
ków. 

Nie jest to jedyne zadanie,
które realizuje ADM 2. W
ubieg³ym roku ocieplono i
wykonano elewacje w bu-
dynkach przy Grobli 26 i 26
a, Towarowej 1, Fabrycznej
34, Œl¹skiej 5 oraz 8a-12a.

Wspólnoty przeprowadzi³y
tak¿e remonty klatek scho-
dowych przy Waryñskiego
10, 16 i 24.

Na ten rok ADM zaplano-
wa³ zaœ docieplenia trzech
budynków, a tak¿e prace re-
montowe dachów, instalacji
gazowych, wymianê stolarki
okiennej i drzwiowej. Admini-
stracja chce ponadto w bu-
dynkach gminnych przecho-
dziæ na ogrzewanie gazowe.
Dziesiêæ budynków czeka
te¿ wymiana pionów wodno-
kanalizacyjnych.

MAJA SZANTER

Przy ul. Śląskiej 18 powoli dobiega pierwsza część remontu,
na drugi na razie mieszkańcy poczekają
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Zmienia się wygląd ulicy Śląskiej
Po remoncie œciany szczytowej i od podwórka planowany jest remont elewacji frontowej w budynku nr 18. 

Rozpoczęły się eksmisje
Czas letni to nie tylko wypoczynek, to pocz¹tek eksmisji. Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej w Gorzowie ju¿ zapowiedzia³,
¿e to dopiero pocz¹tek, bo nie ma tolerancji na zad³u¿anie i niszczenie mieszkañ.

Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5



�7Sierpień 2023 r. AKADEMIA IM. JAKUBA Z PARADYŻA

To nie wszystko. Chcesz
przyk³adowo poznaæ tajniki
œwiata akademickiego i wzi¹æ
udzia³ w konferencjach studen-
ckich i naukowych, semina-
riach czy warsztatach arty-
stycznych? Jeœli na powy¿sze
pytania odpowiadasz
twierdz¹co, to Wydzia³ Huma-
nistyczny jest idealnym miejs-
cem dla Ciebie!

Dlaczego Wydział
Humanistyczny Akademii im.
Jakuba z Paradyża?

Pierre Charron, XVII-wieczny
filozof i teolog, powiedzia³:
„Prawdziwa wiedza i prawdzi-
wa nauka cz³owieka? To
cz³owiek”. Oznacza to, ¿e lu-
dzie najwiêcej dowiaduj¹ siê i
ucz¹ o ¿yciu, œwiecie, moralno-
œci i wszystkim, co zwi¹zane z
egzystencj¹, od drugiej osoby.
Nauki humanistyczne to
w³aœnie cz³owieka stawiaj¹ w
centrum swoich pytañ, nauko-
wych d¹¿eñ. ¯ycie ludzi, filozo-
fia, historia, literatura, jêzyk,
sztuka i wiele innych zagad-

nieñ jest przedmiotem zaintere-
sowania tej dziedziny nauki. Jej
tajniki mo¿na zg³êbiaæ na stu-
diach licencjackich, magister-
skich czy doktoranckich na
Wydziale Humanistycznym
Akademii im. Jakuba z Para-
dy¿a. 

Oferta wydzia³u jest bogata.
Pocz¹wszy od filologii - pol-
skiej, angielskiej i niemieckiej;
przez pedagogikê - zarówno
przedszkoln¹ i wczesnosz-
koln¹, jak i z terapi¹ pedago-
giczn¹ lub z logopedi¹; po ko-
munikacjê medialn¹ ze specjal-
noœci¹ dziennikarsk¹ lub z

zakresu nowych mediów. Wie-
le z wymienionych kierunków
ma profil praktyczny, czyli sta-
wia na przygotowanie studen-
tów do póŸniejszej pracy w wy-
branym przez nich zawodzie. 

- Bardzo mi³o wspominam
czas studiów z zakresu filologii
polskiej w Akademii im. Jakuba
z Parady¿a. Ma³e grupy, po-
mocni i ¿yczliwi wyk³adowcy,
mog³em rozwijaæ swoje pasje i
zainteresowania, a przy tym
otrzyma³em staranne przygoto-
wanie pedagogiczne do pracy
w szkole - mówi £ukasz Ro-
maniak, absolwent Wydzia³u
Humanistycznego z 2019 roku,
który od samego pocz¹tku pra-
cuje w wyuczonym zawodzie
bibliotekarza i nauczyciela jêzy-
ka polskiego. - Wiedza zdobyta
podczas studiów przydaje siê
na co dzieñ w mojej pracy za-
wodowej - dodaje.

Jak wspominaj¹ aktualni stu-
denci, pod k¹tem profesjonaliz-
mu, wsparcia i nauki praktycz-
nych umiejêtnoœci nic siê nie
zmienia. 

- Uczelnia oferuje œwietne
mo¿liwoœci rozwoju i zdobycia
wiedzy praktycznej. Jedn¹ z
najwiêkszych zalet mojej uczel-
ni jest wysoko wykwalifikowany
i doœwiadczony zespó³
wyk³adowców. S¹ to prawdziwi
eksperci w swojej dziedzinie,
którzy œwietnie znaj¹ zarówno
teoriê, jak i praktykê pracy z
dzieæmi. Dziêki ich wsparciu
mogê pog³êbiaæ swoj¹ wiedzê i
rozwijaæ umiejêtnoœci nie-
zbêdne do pracy jako pedagog
- twierdzi Hanna Gi¿ycka, stu-
dentka pedagogiki II stopnia. -
Kolejn¹ zalet¹ studiowania pe-

dagogiki jest ró¿norodnoœæ
szkoleñ i zajêæ dostêpnych dla
studentów. Dodatkowo uczel-
nia organizuje praktyki zawo-
dowe, które pozwalaj¹ nam na
zdobycie praktycznego do-
œwiadczenia i sprawdzenie na-
szych umiejêtnoœci w realnych
warunkach. To niezwykle
wa¿ne, poniewa¿ praca z dzie-
æmi wymaga nie tylko wiedzy
teoretycznej, ale równie¿ umiej-
êtnoœci praktycznych i empatii -
dodaje.

Nie tylko wykłady

Studia to oczywiœcie przygo-
towanie do doros³ego ¿ycia za-
wodowego, ale tak¿e poszuki-
wanie nowych dróg, pasji i po-
smakowanie ¿ycia
studenckiego. Oprócz oczywis-
tych zalet, jak wykwalifikowana
i przyjazna kadra, na Wydziale
Humanistycznym pojawia siê
wiele mo¿liwoœci dodatkowych,
w tym rozszerzaj¹cych wiedzê
i pasjê studentów. 

- Uczelnia zapewnia mo¿li-
woœæ udzia³u w ró¿nych konfe-

rencjach naukowych. Zarówno
tych odbywaj¹cych siê bezpo-
œrednio na uczelni, jak równie¿
w formie online, które s¹ orga-
nizowane na innych uczelniach
- mówi Natalia Klimczak, stu-
dentka trzeciego roku filologii
niemieckiej I stopnia. 

Jak warto dodaæ, studenci nie
tylko mog¹ wzi¹æ czynny udzia³
w konferencjach, ale tak¿e sa-
mi je organizuj¹. Raz w roku
odbywa siê studencka konfe-
rencja naukowa z cyklu „Kultu-
rowe i spo³eczne aspekty
wspó³czesnej komunikacji”,
gdzie swoje wyst¹pienia pre-

zentowali zarówno uznani w
œwiecie nauki profesorowie, jak
i studenci Wydzia³u Humanis-
tycznego, przygotowywani pod
czujnym okiem opiekuna stu-
denckiego ko³a naukowego
„Belfer”, dr Renaty Janickiej-
Szyszko. 

- G³ównym celem konferencji
dotowanej przez Samorz¹d
Województwa Lubuskiego
sta³o siê rozwijanie zaintereso-
wañ naukowych studentów, in-
tegracja œrodowiska studentów
i naukowców oraz wspieranie
indywidualnego potencja³u stu-
dentów - podkreœla opiekunka i
organizatorka konferencji.

Studenckie ko³o „Belfer” to
nie jedyna tego typu organiza-
cja dzia³aj¹ca na Wydziale Hu-
manistycznym. Warto wspom-
nieæ Ko³o Naukowe Studentów
Filologii Angielskiej AJP, pod
opiek¹ dr Pauliny K³os-Czer-
wiñskiej, które organizuje De-
baty Oxfordzkie, dyskusje do-
tycz¹ce ró¿nych obszarów ba-
dawczych jêzyka angielskiego,
takich jak: literatura i historia

krajów anglojêzycznych, filozo-
fia i teoria jêzyka angielskiego,
translatoryka i dydaktyka
jêzyka angielskiego czy te¿
dyskusje dotycz¹ce proble-
mów spo³ecznych i ró¿nych
kontrowersji z ¿ycia codzien-
nego. Kolejne organizacje
studenckie to: Ko³o Naukowe
Pedagogów, którego opieku-
nem jest dr Ewa Koprowiak,
i Edukacja XXI wieku prowa-
dzone przez dr Joannê
Ziemkowsk¹ - skupiaj¹ siê
one na rozwijaniu pasji i
umiejêtnoœci pracy z dzieæmi,
kompetencji edukacyjnych

oraz innych niezbêdnych na
rynku pracy. 

Kolejnym aspektem, o którym
warto wspomnieæ, jest mo¿li-
woœæ rozwijania ró¿norodnych
pasji studentów, czasem zu-
pe³nie niezwi¹zanych z wybra-
nym kierunkiem studiów.
Jedn¹ z osób, które wykorzys-
tuj¹ tak¹ mo¿liwoœæ, jest Agata
Ga³an, studentka pierwszego
roku filologii polskiej I stopnia. 

- £¹czenie sportu ze studiami
nie jest ³atwe, szczególnie gdy
wi¹¿e siê to z czêstymi wyjaz-
dami na zawody i zgrupowa-
nia. Wydzia³ Humanistyczny
AJP pomaga mi pogodziæ te
dwie wa¿ne dla mnie dziedziny
¿ycia przede wszystkim dziêki
indywidualnej organizacji stu-
diów - twierdzi lekkoatletka. 

Warto tak¿e wspomnieæ o
spotkaniach dotycz¹cych twór-
czoœci studenckiej, które odby-
waj¹ siê w Bibliotece Wydzia³u
Humanistycznego. - „Jakubin-
ki”, bo tak nazywaliœmy nasze
wieczorki poetyckie, skupia³y
siê z jednej strony na

ksi¹¿kach naszych wyk³adow-
ców, ale z drugiej - na naszej
twórczoœci. Mogliœmy podzieliæ
siê pasj¹ poetyck¹ i proza-
torsk¹, a to wszystko pod czuj-
nym okiem dr Ma³gorzaty 
Lipiñskiej, wielkiej orêdowniczki
studenckich dzia³añ na wydzia-
le - wspomina Klaudia Duda-
rewicz, absolwentka filologii
polskiej.

Dodatkowym plusem studio-
wania na Wydziale Humanis-
tycznym jest zetkniêcie siê z
ró¿nymi kulturami. Studenci
przyje¿d¿aj¹ do Gorzowa, a z
naszej uczelni wyje¿d¿aj¹ za

granicê w ramach programu
Erasmus+. 

- Skorzystanie z mo¿liwoœci
studiowania semestr lub rok
poza granicami w³asnego kra-
ju to du¿a szansa. Mo¿emy
wyjechaæ do ró¿nych krajów
europejskich, jak na przyk³ad
Belgii, Litwy czy Niemiec,
gdzie pog³êbiamy przede
wszystkim praktyczne umiej-
êtnoœci pos³ugiwania siê jêzy-
kiem obcym - podkreœla Nata-
lia Klimczak, studentka germa-
nistyki. 

Jak zwracaj¹ uwagê studen-
ci, inicjatyw jest wiele, a nauka
na Wydziale Humanistycznym
daje mnóstwo ró¿nych mo¿li-
woœci. 

- Wyk³ady s¹ bardzo ciekawe,
na wszystkich zajêciach panu-
je przyjazna atmosfera.
Wyk³adowcy zawsze s¹ przy-
gotowani do zajêæ i maj¹ œwiet-
ne podejœcie do studentów. Po-
trafi¹ zainspirowaæ swoimi his-
toriami oraz w bardzo ciekawy
sposób przedstawiæ dany te-
mat - opowiada Agnieszka

Baumann, studentka pedago-
giki. 

Jeœli zatem ktoœ jest zaintere-
sowany rozwijaniem w³asnych
pasji przy jednoczesnym zdoby-
waniu umiejêtnoœci praktycz-
nych i uprawnieñ niezbêdnych
do przysz³ej pracy  - Wydzia³
Humanistyczny Akademii im.
Jakuba z Parady¿a z pewnoœci¹
przyczyni siê do wszechstronne-
go rozwoju swoich studentów.
Studiuj z nami, bo warto!

mgr KINGA TAISNER 
absolwentka filologii polskiej na AJP,

aktualnie asystentka na Wydziale
Humanistycznym

Wydział Humanistyczny to połączenie pasji i profesjonalizmu
Masz wiele pasji i chcesz je równorzêdnie rozwijaæ? Kochasz pracê z ludŸmi, dobrze dogadujesz siê z dzieæmi i m³odzie¿¹, wiêc w³aœnie w tym
upatrujesz zawodow¹ przysz³oœæ? Interesujesz siê cz³owiekiem i ró¿nymi aspektami jego ¿ycia? 

r  e  k  l  a  m  a
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- Mielone, buraki i ziemnia-
ki czy wolimy gotowaæ za-
granicznie? 

- Gotowanie Polaków jest roz-
szerzone, specyficzne, bardzo
z³o¿one. Zauwa¿am, ¿e goni-
my za czasem, co nie jest
wskazane w kuchni. Staramy
siê wprawdzie zjeœæ ciep³y po-
si³ek przy wspólnym stole, tylko
nie jest on przyrz¹dzony ani
przez nas, ani przez kucharzy.
Siêgamy najczêœciej po goto-
we produkty z dyskontów. To
nie jest dobry kierunek. Nie
czytamy na przyk³ad sk³adu
tych potraw, a okazuje siê, ¿e
znajduje siê tam du¿o sztucz-
nych dodatków. Chcieliœmy
dobrze, a sami sobie szkodzi-
my. Warto siê zatrzymaæ, zro-
biæ makaron czy ugotowaæ
zupê. Wci¹gajmy siê do goto-
wania ma³ymi krokami. 

- Czyli ma byæ prosto i
szybko? 

- Wiêkszoœæ Polaków, jeœli
ma gotowaæ w domu, idzie na
skróty. Czasami nawet nie jest
to tradycyjny mielony, bo przy
nim jest sporo roboty. 

- Mo¿e st¹d wynika taka po-
pularnoœæ kuchni w³oskiej w
Polsce? Ugotowanie maka-
ronu i zrobienie sosu zajmu-
je kwadrans. 

- W³osi maj¹ nad nami tê
przewagê, ¿e maj¹ mnóstwo
œwie¿ych produktów. A my na-
kupujemy du¿o, a potem nie
wiemy, co z tym zrobiæ. D³ugie
weekendy czy œwiêta to obraz
zapchanych lodówek, z których
czêœæ produktów zu¿ywamy, a
resztê wyrzucamy. Nie potrafi-
my zrobiæ makaronu czy zapie-
kanki z tego, co zosta³o. A czy
szybko znaczy dobrze? Ca³y
czas powtarzam, ¿e nie. 

- Mamy w kuchni du¿o u³at-
wiaczy gotowania, co powin-
no mobilizowaæ do samo-
dzielnego przygotowywania
posi³ków. 

- Oczywiœcie, u³atwiamy so-
bie ¿ycie. Kupujemy choæby
urz¹dzenia pomagaj¹ce w go-
towaniu. Nagle okazuje siê, ¿e
sprzêt zrobi nam karpatkê,
zupê i omlet. Genialne. A to
niekoniecznie tak wygl¹da. Po-
zbawia pewnego rytua³u i sma-
ku. Nie mo¿emy dodaæ wiêcej
przypraw czy mniej cukru ni¿
wymaga maszyna, bo program
na to nie pozwoli. Nie powiem,
¿e s¹ to z³e urz¹dzenia, bo na
pewno pomagaj¹ osobom za-
bieganym, nie maj¹cym w ogó-
le czasu na gotowanie. Korzys-
tajmy jednak z nich m¹drze. 

-  Jemy za du¿o?
- Kupujemy za du¿o. Jak s¹

d³u¿sze weekendy, wózki wy-
je¿d¿aj¹ ze sklepów pe³ne co
najmniej, jakbyœmy zapraszali
rodzinê z po³owy Polski. Mamy
zasi¹œæ do sto³u, ale mo¿e
przemyœlmy, ile i co chcemy
jeœæ. Nie róbmy sernika, kar-
patki i 30 kilogramów miêsa na
grillu, bo tego nie przejemy. A
nawet jak siê miêso skoñczy,
czy bêdziemy a¿ tak g³odni?
Zosta³y warzywa? To je zgrilluj-
my. WprowadŸmy zmianê do
naszej diety. Nie obiecujmy so-
bie, ¿e po takim ob¿arstwie po-
biegamy. Cz³owiek jest wtedy
ociê¿a³y, przejedzony, nie ma
si³y siê ruszyæ. Nie mówmy, co
bêdziemy robili póŸniej, tylko
zastanówmy siê cztery kroki
wczeœniej, czy musimy tyle ku-
powaæ i póŸniej jeœæ, bo siê
zmarnuje. Typowe polskie
Bo¿e Narodzenie czy Wielka-
noc to sa³atka warzywna jedzo-
na pi¹ty dzieñ z rzêdu. Bez
smaku i wartoœci. 

- Jakich produktów powin-
niœmy unikaæ w kuchni? 

- Pierwszym, co powinniœmy
wykluczyæ, jest glutaminian
monosodowy. Gdy staniemy w
sklepie przed pó³k¹ z przypra-
wami, mamy przyprawy do kur-
czaka, do miêsa mielonego, do
bitek, do ziemniaków, do frytek,
do bigosu, do wszystkiego.
Uwa¿amy, ¿e bez danej przy-
prawy danie nam nie wyjdzie.
A tam jest glutaminian, wiêc ta-
kie danie nie bêdzie zdrowe.
Kupmy wêdzon¹ paprykê,
stwórzmy sami przyprawê. Po-

mieszajmy zio³a prowansal-
skie, oregano, czosnek, nieko-
niecznie suszony, dodajmy
œwie¿¹ pietruszkê czy koperek.
A przyprawiamy gotow¹ mie-
szank¹ i dochodzimy do wnios-
ku, ¿e u mamy smakowa³o ina-
czej. Jakoœæ i œwie¿oœæ produk-
tu stanowi o tym, ¿e potem jest
grande finale. 

- Kostki roso³owe te¿ s¹ na
cenzurowanym.

- Sk³ad chemiczny kostki ro-
so³owej jest straszniejszy ni¿
p³ynu do udra¿niania rur. Za-

stanówmy siê wiêc, co chcemy
dodaæ. Mówimy, ¿e bez tego
nam nie smakuje. Trzeba
wiêc wróciæ do podstaw, jak
ugotowaæ porz¹dny rosó³.
Musi w nim byæ spora iloœæ
warzyw, opalona cebula, któ-
ra nada koloru, œwie¿y czos-
nek. Ja dodajê nawet go-
Ÿdzik, bo robi siê dziêki niemu
korzenny posmak. Pogotujmy
trochê d³u¿ej, odparujmy,
zmniejszmy objêtoœæ, ¿eby
bardziej skoncentrowaæ
smak. Jak nam zostanie,
mo¿na zamroziæ i mieæ pó-
Ÿniej genialny wk³ad do zupy
czy makaronu. Zdrowy i
smaczny. B¹dŸmy œwiado-
mym konsumentem.

- Podobno kobiety od-
chodz¹ od kuchni. Wiêk-
szoœæ dobrych kucharzy i
kulinarnych celebrytów to
mê¿czyŸni. 

- W œwiecie gastronomii jest
sporo kobiet, mo¿e one nie wy-
kazuj¹ siê a¿ tak intensywnie
jak mê¿czyŸni. Widzê, jak to
funkcjonuje u mnie w domu. Po
siedmiu dniach gotowania w
pracy, gdzie mamy imprezy i
czujê, jakbym przez tydzieñ
szykowa³ wesela, to na koniec
wychodzi mi to bokiem. I jak

pojawia siê przerwa w gotowa-
niu i wracam do domu, to na-
wet zwyk³a kanapka zrobiona
przez ¿onê jest przepyszna.

- Ogl¹da pan kulinarnych
guru? 

- Celebryci kulinarni s¹
troszkê jak bombka na cho-
inkê, która ³adnie wygl¹da, ale
trzeba delikatnie siê z ni¹ ob-
chodziæ, bo siê ja zbije i nic z
tego nie bêdzie. Ogl¹dam cza-
sem Magdê Gessler, któr¹
znam osobiœcie, wspó³praco-
waliœmy przy ró¿nych even-
tach. Widzê b³êdy, jakie siê tam
nieraz pojawiaj¹. Niesamowit¹
wiedzê ma Katarzyna Bosac-
ka, nie wymusza wiedzy, ale
pokazuje, jak jest. Mnie to zain-

spirowa³o do przeczytania ety-
kiety cukierków czekoladowych
bardzo znanej marki. Za-
trwa¿aj¹cej etykiety. Jest tam
na przyk³ad szelak - odchody
robaków dodawane po to, ¿eby
czekoladki siê ³adniej b³ysz-
cza³y. Bardzo du¿¹ wiedzê ma
te¿ Mateusz Gessler, fajnie siê
z nim wspó³pracuje. Moim au-
torytetem by³ Tomasz Szach,
Krzysiek Marciniak, Piotr Wil-
gucki, byli pracodawcy, do któ-
rych mam wielki respekt. Cza-
sem mnie skrzyczeli, ale przez
to nauczyli. W kuchni ochrzan
siê nale¿y, ¿eby cz³owiek zro-
zumia³ b³¹d i go nie powtarza³.
A pope³niamy czasem proste
b³êdy i ich nie dostrzegamy.   

- W tym roku pi¹ty raz by³
pan na wyœcigu w Le Mans.
Co jedz¹ zawodnicy?

- Jesteœmy tam przez tydzieñ,
bo przed ca³odobowym wyœci-
giem jest ca³y cykl treningów i
szkoleñ. Przez pierwsze dni nie
rozwodzimy siê za bardzo z
gotowaniem, nie ma czasu. Od
poniedzia³ku budujemy kuch-
niê. Zanim to wszystko ruszy,
zamawiamy pizzê. Nie ma
ciê¿kostrawnych potraw, choæ
fajnie by³oby zawodnikom zjeœæ
steka. Œroda jest dla zespo³ów
dniem odbiorów technicznych,
wtedy mo¿na przyrz¹dziæ coœ
troszkê ciê¿szego, na przyk³ad
¿eberka w sosie barbeque. Za-
wsze mam jednak warzywa i
jak któryœ kierowca na widok
¿eberek mówi ,,Oh my God”,
bo do soboty by go trzyma³o, to
dostaje warzywa. 

- A na samym wyœcigu co
pan podaje kierowcom?

- Taki wyœcig to dla zawodni-
ków wyzwanie, du¿y wysi³ek
pscyhofizyczny. Nie za bardzo
chc¹ jeœæ, bo maj¹ œciœniête
¿o³¹dki. Nie mog¹ jednak byæ
g³odni. Na lekkie œniadanie do-
staj¹ delikatn¹ jajecznicê, wa-
rzywa, owoce, tak¿e suszone.
Kierowcy musz¹ jeœæ ma³e por-
cje, najczêœciej jest to makaron
z tuñczykiem, kurczakiem, in-
dykiem, ry¿ z warzywami. I im
jest to drobniejsze, tym lepiej.
Organizm i tak jest wyczerpa-
ny, trawienie to dodatkowy wy-
si³ek, wiêc porcje maj¹ przygo-
towywane tak jak dla dzieci. S¹
œwie¿e sa³atki, orzechy, suszo-
ne owoce, które bardzo lubi¹.
W tym roku by³ deser z nasion
chia, pulpa z mango, szalenie
zdrowe. Jedz¹ bardzo ma³o,
ale doœæ czêsto. 

- Na co dzieñ uczy pan z
Zespole Szkó³ Gastrono-

micznych. Jakie jest zainte-
resowanie nauk¹ zawodu
wœród m³odzie¿y?

- Od kilku lat coraz wiêksze.
Szko³a siê rozwija siê, mamy
pracownie, studio kulinarne,
wymiany zagraniczne, sta¿e i
praktyki. Gotowanie robi siê co-
raz modniejsze. M³odzie¿ pat-
rzy na topowe szko³y, które siê
modernizuj¹ i dostosowuj¹ do
nowych potrzeb. 

- Jakie cechy powinien
mieæ potencjalny kucharz? 

- Dobrze by by³o, jakby ju¿
gotowa³ coœ w domu, mia³ wy-
obraŸniê, zmys³ estetyczny.
Niekoniecznie musi piêknie pi-
saæ, ale musi æwiczyæ, mieæ
chêæ poznawania produktów.
Ktoœ, kto chce zostaæ bardzo
dobrym kucharzem czy szefem
kuchni, musi próbowaæ wiele
produktów, nie byæ wybred-
nym, czasem musi siê
prze³amaæ. Ja przez wiele lat
nie podchodzi³em do flaków.
Kiedyœ musia³em przygotowaæ
30 litrów flaków. Fantastycz-
nie... Z receptury wiedzia³em,
jak to powinno pachnieæ, wy-
gl¹daæ, ale komu tu daæ spró-
bowaæ? Ja gotujê, ja siê pod
tym podpisujê, musia³em wiêc
spróbowaæ. Prze¿y³em.

- Kucharz musi byæ zatem
odwa¿ny?

- Tak, powinien umieæ odcho-
dziæ od swoich przyzwyczajeñ,
niekiedy pokonaæ mentalne
blokady, jak spróbowanie sar-
niny, koniny czy... ma³py. Oka-
zuje siê, ¿e najdelikatniejsz¹
czêœci¹ ma³py jest d³oñ, przy-
pomina policzki wo³owe. Trze-
ba ogl¹daæ programy kulinarne
ze œwiata. Dla wielu ludzi na-
sza kaszanka jest nie do po-
jêcia - jak mo¿na dodaæ do
miêsa krew? Francuzi nie ro-
zumiej¹ kapusty kiszonej -
wsadziæ dobr¹ kapustê, ¿eby
siê zepsu³a i j¹ zjeœæ? My coœ
takiego prze¿ywamy w
zwi¹zku ze surströmmingiem.
Wymyœlony dla ¿artów, ale
siê sprzeda³ i jest narodow¹
potraw¹ Szwedów. Trzeba
walczyæ, nie poddawaæ siê.
Nie wyjdzie raz czy drugi,
wyjdzie za kolejnym. Szkoliæ
siê i doskonaliæ. Najgorzej
jest obraziæ siê na samego
siebie - pope³ni³em b³¹d, wy-
rzucam przepis, nie gotujê
wiêcej. A tu trzeba jeszcze
raz, na spokojnie. Pomyœleæ,
gdzie by³ b³¹d. Wyczuæ, co
mo¿na ³¹czyæ. Byæ precyzyj-
nym. 

- Dziêkujê za rozmowê.

- Skład chemiczny kostki rosołowej jest straszniejszy niż płynu do udrażniania rur - mówi
Kamil Tużnik
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Małymi krokami do przodu
Z Kamilem Tu¿nikiem, szefem kuchni Wójcik Racing Team, rozmawia Maja Szanter

Jak pojawia się przerwa w gotowaniu i
wracam do domu, to nawet zwykła
kanapka zrobiona przez żonę jest

przepyszna

r  e  k  l  a  m  a
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- Gorzowska woda wcale
nie ustêpuje wiêkszoœci tej
sprzedawanej w sklepach.
Nasza kranówka spe³nia wy-
mogi Ministerstwa Zdrowia i
regulacji Unii Europejskie -
mówi Bogus³aw Andrzej-
czak, prezes Przedsiêbior-
stwa Wodoci¹gów i Kanali-
zacji w Gorzowie.

Bez analizy się nie da 

Nowoczesne, akredytowa-
ne przez Polskie Centrum
Akredytacji laboratorium
Przedsiêbiorstwa Wodo-
ci¹gów i Kanalizacji czuwa
nieustannie nad jakoœci¹ wo-
dy podawanej do gorzow-
skich mieszkañ i firm. Dziêki
codziennej kontroli u¿ytkow-
nicy maj¹ gwarancjê, ¿e wo-
da spe³nia nale¿ne wymaga-
nia, a przede wszystkim su-
rowe normy jakoœci wody
przeznaczonej do spo¿ycia.

Wygl¹da to tak, ¿e pracow-
nicy laboratorium - certyfiko-
wani próbkobiorcy codzien-
nie pobieraj¹ próbki wody z
ujêæ oraz z punktów zlokali-
zowanych na terenie miasta,
jak i w s¹siednich gminach.
Badania wykonywane s¹ na
potrzeby Wydzia³u Produkcji
Wody oraz Wydzia³u Sieci
Wodoci¹gowej i s¹ monitoro-
wane pod k¹tem wielu para-
metrów. 

Certyfikowani próbkobiorcy
pobieraj¹ równie¿ cyklicznie
próbki bezpoœrednio ze stud-
ni g³êbinowych, z których
wodê czerpie Przedsiêbior-
stwo, a która dalej objêta jest

procesami uzdatniania. O to
troszczy siê Wydzia³ Produk-
cji Wody. Przedsiêbiorstwo
dba, aby woda spe³nia³a
wszystkie wymagania okre-
œlone w rozporz¹dzeniu Mi-
nistra Zdrowia w sprawie ja-
koœci wody przeznaczonej
do spo¿ycia przez ludzi, a jej
smak nie ustêpowa³ tej butel-
kowanej. 

Laboratorium 
z zewnętrznymi badaniami

PWiK prowadzi tak¿e
odp³atnie badania wody, jak i
œcieków na zlecenie podmio-
tów zewnêtrznych. Wystar-
czy zg³osiæ tak¹ potrzebê po-
czt¹ elektroniczn¹, telefo-

nicznie lub osobiœcie w sie-
dzibie laboratorium przy ul.
Kostrzyñskiej 158 na terenie
Oczyszczalni Œcieków. La-
boratorium wykonuje rów-
nie¿ badania na potrzeby
w³asne klientów - jak choæby
analizy próbek wody ze stud-
ni przydomowych w celu
okreœlenia jakoœci wody. 

Informacje dotycz¹ce cen
poszczególnych badañ oraz
druki zleceñ s¹ dostêpne na
stronie internetowej PWiK w
zak³adce us³ugi laborato-
rium. Standardowe badanie
próbek wody do spo¿ycia,
które s¹ najchêtniej zlecane
przez klientów, obejmuje
analizy fizykochemiczne i

mikrobiologiczne. Badania
trwaj¹ oko³o trzech dni, a wy-
niki s¹ w sprawozdaniach z
badañ. 

Zatwierdzona metoda

Laboratorium prowadzi
tak¿e badania innowacyjn¹
metod¹ wykrywaj¹c¹ bakte-
rie grupy coli i Escherichia
coli. Innowacja owa polega
na skróceniu czasu identyfi-
kacji tych bakterii z 48 go-
dzin w przypadku tradycyjnej
hodowli na p³ytkach do 18
godzin. Dodatkowo zastoso-
wana metoda minimalizuje
mo¿liwoœæ pojawienia siê
fa³szywie dodatnich wyni-
ków. Za pomoc¹ tej metody

wykrywane s¹ jednoczeœnie
bakterie z grupy coli, jak i
Escherichia coli w wodzie.

W Polsce, podobnie jak w
wiêkszoœci krajów europej-
skich, Escherichia coli i bak-
terie grupy coli nale¿¹ do pa-
rametrów wskaŸnikowych i
s¹ bardzo wa¿nym elemen-
tem badania w ocenie jako-
œci wody. Badania próbek
pod k¹tem obecnoœci Esche-
richii coli pozwalaj¹ na wy-
krycie nowego ka³owego za-
nieczyszczenia wody. E. coli
charakteryzuje siê krótkim
czasem prze¿ywalnoœci po-
za œrodowiskiem bytowania
(jelita), wiêc obecnoœæ w wo-
dzie tych bakterii œwiadczy o
niedawnym jej ska¿eniu.

Monitoring ścieków

Laboratorium prowadzi
tak¿e codzienny monitoring
œcieków oczyszczonych i
osadów œciekowych w celu
zapewnienia odpowiedniej
jakoœci oczyszczonych œcie-
ków odprowadzanych do od-
biornika, jakim jest Warta.

Codzienne badania s¹ wyko-
nywane w zakresie analiz fi-
zykochemicznych na potrze-
by technologiczne Wydzia³u
Oczyszczalni Œcieków oraz
na potrzeby organu nadzo-
ruj¹cego w ramach pozwole-
nia wodnoprawnego wyda-
wanego decyzj¹ marsza³ka
województwa.

Próbki do badañ pobierane
s¹ od poniedzia³ku do
pi¹tku. Dodatkowo, dwa razy
w miesi¹cu, za pomoc¹ au-
tomatów zainstalowanych na
wejœciu œcieków do oczysz-
czalni oraz na wyp³ywie
œcieków z oczyszczalni po-
bierane s¹ próbki œredniodo-
bowe.

Laboratorium jest nie-
zbêdnym elementem dzia³al-
noœci Przedsiêbiorstwa za-
pewniaj¹cym nadzór nad
gospodark¹ wodn¹ i œcie-
kow¹ miasta i okolicznych
gmin, a tym samym gwaran-
tuj¹cym odpowiedni¹ jakoœæ
wody oraz dobry stan na-
szych rzek i œrodowiska.

REDAKCJA

Woda i ścieki, czyli wszystko do laboratorium
Dostarczanie wody do picia czy odprowadzanie œcieków oczyszczonych i bezpiecznych do Warty nie by³oby mo¿liwe bez nowoczesnego

laboratorium. Tu próbki bada siê codziennie.

r  e  k  l  a  m  a

W listopadzie 2018 roku do
prezydenta miasta trafi³o pis-
mo Mariana Brzuszczaka,
który w imieniu ponad stu
u¿ytkowników gara¿y przy
ulicy GwiaŸdzistej pyta³ o
obietnice z³o¿one przed wy-
borami zarówno przez prezy-
denta Jacka Wójcickiego,
jak i radnego Marcina Kur-
czynê. Zobowi¹zañ by³o kil-
ka, dotyczy³y m.in. oznako-
wania przejœcia dla pieszych
przy S³onecznej - GwiaŸdzi-
stej czy usuniêcia rosn¹cych
na skarpie topoli. To zosta³o
za³atwione doœæ szybko. Na-
tomiast najwa¿niejsza proœ-
ba dotyczy³a wykonania dro-
gi asfaltowej dojazdowej do
gara¿y miêdzy blokami 10 a
koœcio³em oraz wykonania
schodów wejœciowych do
tych¿e gara¿y od ulicy 
GwiaŸdzistej.  

Na pocz¹tku grudnia autor
pisma spotka³ siê z przedsta-
wicielem prezydenta, by
omówiæ te kwestie. Pod ko-
niec grudnia otrzyma³ ofi-
cjaln¹ odpowiedŸ z Urzêdu
Miasta. Napisano w niej
m.in., ¿e wykonanie drogi
dojazdowej i schodów jest

ujête w Wieloletnim Planie
Inwestycyjnym do roku 2023. 

Tymczasem rok 2023 jest
ju¿ na pó³metku, zaœ w miej-
scu planowanych schodów i
dojazdu nie dzieje siê nic.
Jak mówi nam jeden z
w³aœcicieli gara¿y, skarpa w
miejscu, w którym mog³aby

byæ wykonana droga i scho-
dy, zarasta krzakami, traw¹ i
chwastami. Aby umo¿liwiæ
sobie dojœcie do gara¿y, kil-
ku w³aœcicieli samodzielnie
wykona³o prowizoryczne
schody. 

Jak mówi Wies³aw Ciepie-
la, rzecznik prasowy magist-
ratu, z informacji przekaza-
nych przez wydzia³ inwesty-
cji wynika, ¿e zadania te
znajduj¹ siê w Wieloletnim
Planie Inwestycyjnym. 

- Plan ten na skutek sytua-
cji gospodarczej, wzrostu in-
flacji, wzrostu kosztów inwe-
stycji, musia³ ulec
przed³u¿eniu. Zadanie zosta-
nie zrealizowane, jednak
precyzyjnego terminu wy-
dzia³ inwestycji nie mo¿e w
tej chwili okreœliæ - przyznaje
W. Ciepiela.  

MAJA SZANTER

Czekają pięć lat, poczekają jeszcze trochę
By³y obietnice prezydenta i radnych, mija kolejny rok, a schodów jak nie by³o, tak nie ma - skar¿¹
siê mieszkañcy ulicy GwiaŸdzistej. 

Mieszkańcy ulicy Gwiaździstej od lat czekają na remont schodów
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Laboratorium jest niezbędnym elementem działalności Przedsiębiorstwa 
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Więcej o gospodarce przeczytasz na www.echogorzowa.pl

W ten sposób powsta³a
Polska Strefa Inwestycji
(Dz.U. 2020 poz. 1752 z
póŸn. zm.), której naczeln¹
zmian¹ by³a zasada „ca³a
Polska Stref¹ Ekono-
miczn¹”. Celem tych zmian
by³o dostosowanie przepi-
sów do aktualnej sytuacji
rynkowej i potrzeb przedsiê-
biorców. Nowa regulacja
umo¿liwia³a firmom reali-
zuj¹cym nowe inwestycje
korzystanie ze zwolnienia z
podatku dochodowego (CIT
lub PIT) na obszarze ca³ej
Polski, bez wczeœniejszego
ograniczenia do obszarów
specjalnych stref ekono-
micznych (SSE). Inwestycje
mog³y byæ prowadzone za-
równo na terenach publicz-
nych, jak i prywatnych. Tym
samym, firmy planuj¹ce in-
westycjê mia³y mo¿liwie
najszerszy wybór lokaliza-
cji, gdzie mo¿na by³o sko-
rzystaæ z ulgi podatkowej.
Teren ca³ego kraju zosta³

podzielone na 14 spó³ek
zarz¹dzaj¹cych danym ob-

szarem oddzia³ywania. Nie
sposób nie wspomnieæ, ¿e

Kostrzyñsko-S³ubicka Spe-
cjalna Strefa Ekonomiczna

jest pod k¹tem terytorial-
nym jedn¹ z najwiêkszych
stref w kraju. Zezwolenia
strefowe na mocy ustawy z
2018 roku zast¹piono De-
cyzjami o Wsparciu.

Pierwsza  decyzja o
wsparciu w K-S SSE zos-
ta³a wydana 15.10.2018 ro-
ku, a przez 5 lat funkcjono-
wania Polskiej Strefy In-
westycji w zachodniej i
pó³nocno-zachodniej Pol-
sce zarz¹dzaj¹ca tym ob-
szarem Kostrzyñsko-
S³ubicka Specjalna Strefa
Ekonomiczna wyda³a 146
decyzji o wsparciu. Przez 5
lat firmy te zainwestowa³y
na terenie K-S SSE 11,7
mld PLN, jednoczeœnie ofe-
ruj¹c 38 196 miejsc pracy.
Dla porównania, przez 20
lat funkcjonowania Specjal-
nych Stref Ekonomicznych
firmy zainwestowa³y 7,19
mld pln, czyli o 4,5 mld
mniej. To pokazuje jak sku-
tecznym i oczekiwanym

rozwi¹zaniem jest Polska
Strefa Inwestycji.

K-S SSE S.A. œwietnie od-
nalaz³a siê po zmianie
przepisów w 2018 roku
równie¿ pod k¹tem finanso-
wym. Kostrzyñsko-S³ubicka
Specjalna Strefa Ekono-
miczna jako jedyna nie
mia³a luki przychodowej po
zakoñczeniu funkcjonowa-
nia Specjalnych Stref Eko-
nomicznych w 2026 roku.
£¹czny zysk spó³ki K-S
SSE S.A osi¹gniêty pod-
czas minionych siedmiu lat
(2016-2022) wyniós³ ponad
140% wiêcej ni¿ podczas
wczeœniejszych 19 lat
(1997-2015). Spó³ka w tym
czasie osi¹ga³a najlepsze
wyniki finansowe spoœród
wszystkich specjalnych
stref ekonomicznych
dzia³aj¹cych w Polsce,
szczególnie pod k¹tem kry-
terium rentownoœci kapi-
ta³u. 

PK

O ocenê minionych lat po-
prosiliœmy obecnego preze-
sa K-S SSE S.A., Krzyszto-
fa Kielca:

- Mechanizm funkcjonowa-
nia ustawy o specjalnych
strefach ekonomicznych sta³
siê archaiczny i nie odpowia-
da³ obecnym oczekiwaniom,
przede wszystkim w kontek-
œcie czasoch³onnego rozsze-
rzania granic specjalnych
stref - zacz¹³ prezes Krzysz-
tof Kielec. - Ponadto ustawa
zawiera³a termin funkcjono-
wania specjalnych stref eko-
nomicznych, który
wyd³u¿ono do 2026 roku, co
stanowi³o ryzyko zamkniêcia
dzia³alnoœci m.in. dla K-S
SSE S.A. po tym terminie.
Wyzwania te sk³oni³y Minis-
terstwo Rozwoju do podjêcia
nowej inicjatywy legislacyj-
nej, która mog³aby daæ

now¹, oczekiwan¹ perspek-
tywê rozwoju. Zostaliœmy za-
proszeni do prac w tym za-
kresie i byliœmy zadowoleni z
nowych, wypracowanych
rozwi¹zañ. To przyk³ad bar-
dzo dobrego podejœcia legi-
slacyjnego, gdzie ustawo-
dawca uwzglêdnia uwagi
praktyków. 

Nowa ustawa powo³uj¹ca
Polsk¹ Strefê Inwestycji
umo¿liwia otrzymanie pomo-
cy publicznej na terenie ca³ej
Polski. Przedsiêbiorca wska-
zuje miejsce inwestycji, a my
udzielamy wsparcia. Premio-
wane wsparciem s¹ inwesty-
cje spe³niaj¹ce kryteria ilo-
œciowe i jakoœciowe, które
nie stanowi¹ bariery wejœcia
dla wiêkszoœci otrzymywa-
nych przez nas projektów.
Nale¿y dodaæ, i¿ szczególnie
uprzywilejowany jest sektor

mikro, ma³ych i œrednich
przedsiêbiorców MŒP oraz
inicjatywy w zakresie badañ i
rozwoju. 

K-S SSE S.A. od pocz¹tku
obowi¹zywania nowej usta-
wy osi¹ga najlepsze wyniki
w swojej historii pod
wzglêdem zainwestowanego
kapita³u przez przedsiêbior-
ców oraz w³asnych wyników
finansowych - kontynuuje
prezes Kielec. - W zakresie
obszaru oddzia³ywania tery-
torialnego jesteœmy naj-

wiêksz¹ spó³k¹ w Polsce (vi-
de za³¹czona mapa). Szcze-
gólnie istotne s¹ inicjatywy
tworzenia oferty inwestycyj-
nej dla bardzo du¿ych inwe-
stycji. We wspó³pracy z sa-
morz¹dami i instytucjami
centralnymi staramy siê
przygotowywaæ  mo¿liwie
najbardziej kompleksow¹
ofertê. Stworzyliœmy bardzo
dobr¹ ofertê w Gorzowie,
pracujemy nad kolejnymi ob-
szarami. Warto pamiêtaæ, i¿
jesteœmy bardzo
zaanga¿owani w inicjatywy
spo³eczne. Wspieramy
sport, kulturê oraz organiza-
cje spo³eczne. Staramy siê
oddzia³ywaæ lokalnie i regio-
nalnie w celu budowania
œwiadomoœci w zakresie
mo¿liwoœci wsparcia i dziêki
temu zachêcaæ do inwesty-
cji. Bardzo ciesz¹ nas otrzy-

mywane wyró¿nienia i  na-
grody, które potwierdzaj¹
realizacjê naszej s³u¿ebnej
misji dla tworzenia warun-
ków dla rozwoju gospodar-
czego. Kostrzyñsko-S³ubicka
Specjalna Strefa Ekonomicz-
na podczas czerwcowego

forum ekonomicznego Fo-
rum Wizja Rozwoju w Gdyni
otrzyma³a w plebiscycie zwy-
ciêsk¹ nagrodê gospodarcz¹
w kategorii „zarz¹dzanie”
oraz nagrodê jako laureat ple-
biscytu Diamenty Forbesa.

PR

Nowe otwarcie - 5 lat 
Polskiej Strefy Inwestycji
Po ponad 20 latach funkcjonowania specjalnych stref ekonomicznych, wprowadzono nowy mechanizm wsparcia inwestorów, ustawê o
wspieraniu nowych inwestycji, która obowi¹zuje od 10 maja 2018 roku.

Przedsiębiorca wskazuje miejsce, 
a my udzielamy wsparcia
Inicjatyw¹ kostrzyñskiego samorz¹du 26 lat temu powo³ano na mocy ustawy o specjalnych strefach ekonomicznych Spó³kê, która przyczyni³a siê
do rozwoju na obszarze swoich podstref i w konsekwencji do skutecznej walki z bezrobociem strukturalnym, które by³o ówczeœnie najwiêkszym
wyzwaniem gospodarczym. 

To tylko niektóre nagrody gospodarcze otrzymane w ostat-
nim czasie przez naszą Strefę
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K-S SSE w zakresie obszaru oddziaływania terytorialnego jest największą spółką w Polsce
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- Przez te cztery miesi¹ce
wykonaliœmy 49 zabiegów w
trybie pilnym - informuje dr
Seweryn Grudniewicz, kie-
rownik pododdzia³u kardiochi-
rurgii w Wielospecjalistycz-
nym Szpitalu Wojewódzkim w
Gorzowie Wlkp. 

Pododdzia³ funkcjonuje tu
od marca. Jednak nadal nie
ma kontraktu z Narodowym
Funduszem Zdrowia (NFZ),
dlatego mo¿e wykonywaæ
wy³¹cznie operacje w trybie
pilnym.

Kierowali nawet ze
Szczecina

Przypomnijmy, szpital w
Gorzowie stara³ siê o utwo-
rzenie kardiochirurgii od 2021
roku.  Nie dosta³ kontraktu,
bo zdaniem konsultantów w
dziedzinie kardiochirurgii -
krajowego i wojewódzkiego -
oddzia³ w gorzowskim szpita-
lu jest niepotrzebny. W woje-
wództwie lubuskim oœrodek
kardiochirurgiczny znajduje
siê na po³udniu województwa
w Nowej Soli, gdzie szefem
spó³ki, która prowadzi tam
oddzia³ jest wojewódzki kon-
sultant w kardiochirurgii.  Do-
jazd do Nowej Soli to dla
mieszkañców pó³nocnej
czêœci regionu 1,5-2 godziny.
Poza tym oœrodek w Nowej
Soli nie ma warunków, ¿eby
leczyæ ciê¿kie przypadki. Z
tego powodu zarz¹d szpitala
w Gorzowie podj¹³ decyzjê,
¿e mimo braku kontraktu z

NFZ utworzy pododdzia³ kar-
diochirurgii przy oddziale kar-
diologicznym.

- Zabiegi, które przez ten
czas wykonaliœmy utwier-
dzaj¹ nas w przekonaniu, ¿e
dodatkowy oœrodek w regio-
nie jest potrzebny - mówi dr
Seweryn Grudniewicz. Infor-
muje dalej, ¿e wiêkszoœæ pa-
cjentów którzy trafiali do nie-
go na pododdzia³, to pacjenci

z gorzowskiej kardiologii, ale
te¿ z innych oddzia³ów, rów-
nie¿ spoza województwa lu-
buskiego, jak choæby z Pi³y,
Drawska Pomorskiego czy
Choszczna. 

- Pacjenta przys³a³a do nas
te¿ klinika kardiologii w
Szczecinie. Inny trafi³ do nas
bezpoœrednio z poradni w kli-
nice kardiochirurgii w Szcze-
cinie, poniewa¿ nie mieli
mo¿liwoœci hospitalizowania

pacjenta, który zg³osi³ siê do
nich w takim stanie, ¿e
odes³anie go do domu na-
ra¿a³o by go utratê zdrowia i
¿ycia - wyjaœnia dr Seweryn
Grudniewicz.

Niewielka czêœæ pacjentów
gorzowskiej kardiochirurgii
by³a te¿ taka, która sama
zg³osi³a siê na SOR. - I byli to
pacjenci, którzy ju¿ mieli wy-
konan¹ diagnostykê w kie-

runku operacji kardiochirur-
gicznej i wyznaczony termin
zabiegu, ale ich stan nagle
siê pogorszy³ na tyle, ¿e za-
gra¿a³ ¿yciu i zdrowiu. Ludzi
szukaj¹cych pomocy kardio-
chirurgicznej w naszym re-
gionie jest naprawdê du¿o -
zaznacza dr Seweryn Grud-
niewicz.

Zawieszają funkcjonowanie

Prawie 90 procent pacjen-
tów, którzy zostali przyjêci do
gorzowskiego pododdzia³u
kardiochirurgii byli to pacjen-
ci, którzy nigdy nie mieli kon-
taktu z poradni¹ kardiochirur-
giczn¹. 

- Oznacza to, decyzja lubu-
skiego oddzia³u NFZ, ¿e nie
nale¿y kontraktowaæ w Go-
rzowie ani poradni ani od-
dzia³u kardiochirurgicznego
w naszym przekonaniu jest
b³êdem - podkreœla Jerzy
Ostrouch, prezes Wielospe-
cjalistycznego Szpitala Woje-
wódzkiego w Gorzowie.

Po czterech miesi¹cach
funkcjonowania pododdzia³u i
wykonanych 49 zabiegów w
trybie pilnym NFZ nie
wyp³aci³ placówce wynagro-

dzenia za te procedury me-
dyczne.  Wysokoœæ
zaleg³oœci na podstawie wy-
stawionych faktur  wynosi po-
nad 1,5 mln z³.  W sumie
szpital do chwili obecnej
udzieli³ œwiadczeñ opieki
zdrowotnej w stanie nag³ym
na ogóln¹ wartoœæ ponad 3
mln z³.

-  Rozumiemy ¿e nie mamy
kontraktu z NFZ, rozumiemy
¿e nie mo¿emy wykonywaæ
zabiegów planowych. Nie ro-
zumiemy jednak dlaczego w
sytuacji ratowania ¿ycia pa-
cjentów odmawia nam siê
wyp³aty wynagrodzenia -
rozk³ada rêce prezes Jerzy
Ostrouch.

W zwi¹zku z tym, ¿e szpital
ma problem z uzyskaniem
wynagrodzenia za wykonane
procedury od 15 lipca zawie-
sza  funkcjonowanie kardio-
chirurgii.  

- Ten okres zawieszenia
chcemy wykorzystaæ na pro-
wadzenie negocjacji z NFZ
aby zap³aci³ nam za wykona-
ne ju¿ zabiegi - informuje pre-
zes. I szybko dodaje, ¿e ma
nadziejê, ¿e za miesi¹c pod-
oddzia³ wznowi dzia³alnoœæ.

Na zdjęciu od lewej kardiochirurdzy: lek. Oktawiusz Mirecki, lek. Krzysztof Majer, dr n. med. Seweryn Grudniewicz, dr n. med. Paweł Ślozowski oraz perfuz-
jonistka Marta Kilanowska 
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Przez cztery miesiące działania pododdziału kardiochirur-
gicznego specjaliści z gorzowskiego szpitala wykonali 49
zabiegów w trybie nagłym
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Na gorzowską kardiochirurgię
trafiają pacjenci z całego regionu
- Cztery miesi¹ce funkcjonowania pododdzia³u kardiochirurgii w Gorzowie potwierdza, ¿e dodatkowy oœrodek jest potrzebny w tym regionie  -
mówi dr Seweryn Grudniewicz ze szpitala przy ul. Dekerta.

Zabiegi, które przez ten czas
wykonaliśmy utwierdzają nas w

przekonaniu, że dodatkowy ośrodek w
regionie jest potrzebny

r  e  k  l  a  m  a
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Mia³em przyjemnoœæ
uczestniczyæ, razem z ks.
kan. Henrykiem Grz¹dko,
w tym historycznym i
prze³omowym wydarzeniu;
pracowaliœmy obaj w Zespo-
le ds. Narodowego Progra-
mu TrzeŸwoœci. Owocem
Kongresu jest Narodowy
Program TrzeŸwoœci,
og³oszony w Warszawie
dnia 13 lutego 2018 r., w
którym zosta³y wytyczone
g³ówne kierunki dzia³añ na
rzecz trzeŸwoœci Polaków.

Ju¿ 9 wrzeœnia 2018 r. po-
wsta³ w Rokitnie Ruch
Spo³eczny „Ku TrzeŸwoœci
Narodu” Ziem Zachodnich
Polski, który we wrzeœniu
2019 r. zorganizowa³ I Kon-
gres TrzeŸwoœci Ziem Za-
chodnich Polski. Wtedy
opracowaliœmy zadania Ru-
chu dotycz¹ce jego g³ówne-
go celu, którym jest ograni-
czenie spo¿ycia alkoholu w
Polsce. Najpierw jednak
postawiliœmy diagnozê
problemów alkoholowych.

1. Kraj nasz ma nie-
chlubn¹ spuœciznê pija-
ñstwa od XVII wieku, od
czasów królów saskich, a
póŸniej w okresie 123 lat
wyniszczania alkoholem
narodu polskiego przez
zaborców. Kolejnym eta-
pem rozpijania Polaków
by³ okres okupacji nie-
mieckiej oraz nastêpnie
czasy socjalistycznego i
bolszewickiego po-
wszechnego pijañstwa.
Polska w 1989 r. uzyska³a
wolnoœæ, ale niewola pija-
ñstwa nadal pozosta³a u nas
obecna. Ponad 300-letnie
pijañstwo pozostawi³o
piêtno w postaci dziedzi-
czenia problemów alkoho-
lowych w czêœci naszego
spo³eczeñstwa. W roku
1937 spo¿ycie alkoholu wy-
nios³o 1,7 litra czystego spi-
rytusu na doros³ego Polaka;
w 1953 r. wypijano ju¿ 3 litry
spirytusu; w roku 1960 jego
spo¿ycie wzros³o do 5,5 litra
na osobê. W latach 1972-75
by³o to ju¿ 6,4 litra; w roku
1980 konsumpcja spirytusu
wzros³a do 8,4 litra na
g³owê; w 1990 r. by³ lekki
spadek - do 6,2 litra, a w na-
stêpnych latach stale wzras-
ta³ poziom spo¿ycia alkoho-
lu w naszym kraju. Obecnie,
wg Bohdana Woronowi-
cza, ju¿ w 2018 r. wynosi
ono 11 litrów czystego
spirytusu na statystyczne-
go Polaka powy¿ej 15. ro-
ku ¿ycia, a WHO poda³o, ¿e
jest to ju¿ 13 litrów.

Obecnie znajdujemy siê w
œwiatowej czo³ówce naro-
dów, które nadu¿ywaj¹ alko-
holu. Ponad 3 miliony Po-
laków systematycznie upi-

ja siê alkoholem, a ok. 1
miliona naszego
spo³eczeñstwa to osoby
ciê¿ko uzale¿nione; ok.
1,5 miliona polskich dzieci
wychowuje siê w domach
z problemem alkoholo-
wym. Alkohol jest powo-
dem rozwodów, rozbojów,
przemocy, przestêpstw
drogowych i kryminal-
nych, molestowania oraz
ró¿nych niegodziwoœci
wobec dzieci. Po wypiciu
alkoholu wielu pij¹cym
puszczaj¹ hamulce moral-
ne i trac¹ wtedy kontrolê
nad swoim zachowaniem.

W 2015 r. œrednio na je-
den punkt sprzeda¿y alko-
holu w Polsce przypada³y
273 osoby, a przed wojn¹
2500 osób. UE zaleca 1
punkt sprzeda¿y alkoholu
na minimum 1000 do-
ros³ych osób. Od tych
oœmiu lat do dzisiaj nic na
lepsze siê nie zmieni³o. Ba-
dania potwierdzaj¹ wysok¹
korelacjê poziomu spo¿ycia
alkoholu z liczebnoœci¹
punktów sprzeda¿y i ³atwo-
œci¹ dostêpu do alkoholu, a
nastêpnie ze wzrostem
przestêpczoœci oraz ró¿nych
kosztów spo³ecznych i ro-
dzinnych. 

25-30% kobiet w Polsce
pije alkohol, bêd¹c w
ci¹¿y. A przecie¿ nawet
ma³a iloœæ alkoholu wypite-
go przez kobietê w ci¹¿y
szkodzi dziecku, które po
urodzeniu bêdzie mia³o ja-
kieœ mniejsze lub wiêksze, a
mo¿e mikroubytki zdrowot-
ne i rozwojowe objawiaj¹ce
siê w postaci zaburzeñ fi-
zycznych, umys³owych, ano-
malii rozwojowych, proble-
mów w uczeniu siê oraz
osobowoœciowych  utrud-
niaj¹cych takiemu dziecku,
a póŸniej osobie doros³ej,
¿ycie spo³eczne i zawodo-
we. Ka¿da kobieta, przy-
sz³a mama, powinna o tym
wiedzieæ. Ka¿dego roku w
Polsce rodzi siê ponad 7,5
tys. dzieci chorych z alkoho-
lowym zespo³em p³odowym
FAS, czyli wiêcej ni¿ z ze-
spo³em Downa. 

2. Na zakup napojów al-
koholowych Polacy wy-
daj¹ ponad 50 mld z³ rocz-
nie, z czego do bud¿etu
pañstwa z tytu³u podat-
ków wp³ywa tylko ok. 15
mld z³.  Straty wskutek pija-
ñstwa wynosz¹  kilka razy
wiêcej ni¿  dochody z sekto-
ra alkoholowego. W tym
marnotrawstwie jesteœmy
w czo³ówce Europy. 

Obni¿enie w Polsce
spo¿ycia alkoholu tylko o
50% spowodowa³oby po-
wa¿ne oszczêdnoœci dla ro-
dzin i bud¿etu pañstwa -

rocznie by³oby to przynaj-
mniej 50 mld z³., o po³owê
zmniejszy³aby siê liczba al-
koholików,  polskie wiêzie-
nia by³yby wówczas w
po³owie puste, szpitale nie
by³yby przepe³nione, kolejki
do lekarzy skróci³yby siê o
30%, a dodatkowo nasz po-
ziom ¿ycia wzrós³by w ci¹gu
kilku lat o 20%.

W Gorzowie Wlkp.
ogó³em przepijamy rocz-
nie ok. 150 mln z³, a staty-
styczny doros³y gorzowianin
przepija rocznie 1605 z³, tyl-
ko ¿e po³owa z nas nie pije.
Wieczorem w pi¹tki, sobo-
ty i niedziele proszê od-
wiedziæ gorzowski bulwar
i zobaczyæ, jak jest wy-
pe³niony m³odzie¿¹, której
daleko do trzeŸwoœci.
Smutne… A gdybyœmy tak
nie przepijali tych milionów?
Ci pij¹cy byliby wówczas o
tyle bogatsi, a Polska rozwi-
ja³aby siê jeszcze szybciej.
Wtedy Niemców na pewno
byœmy dogonili… A tak to
codziennie w polskich
zak³adach karnych przeby-
wa ok. 72 tys. skazanych, w
tym 60-70% z nich trafi³o do
wiêzieñ przez alkohol. Pol-
skie kobiety pij¹ coraz
wiêcej, a ich przestêpczoœæ
w ostatnich latach wzros³a o
ponad 150%, przede
wszystkim ze wzglêdu na
nadu¿ywanie alkoholu.

Wœród 15-letniej m³odzie¿y
1/3 ch³opców i 1/4
dziewcz¹t w naszym kraju
przynajmniej raz w miesi¹cu
upija siê alkoholem. 82%
polskich uczniów ze szkó³
ponadpodstawowych ma
za sob¹ inicjacjê alkoho-

low¹, a 62% naszych
uczniów zaczê³o piæ w
wieku 14-16 lat. Ca³a na-
dzieja jest jednak w tych,
którzy nie pij¹, i w tych, któ-
rzy siê nie upijaj¹, bo za-
chowuj¹ umiar. 50-60% pol-
skiego spo³eczeñstwa alko-
hol pije symbolicznie albo
prawie nie pije. 20% Pola-
ków w ogóle nie pije alko-
holu i jest abstynentami.
To w czym problem? Te
niechlubne statystyki pija-
ñstwa robi nam ta czêœæ
nadmiernie pij¹ca alkohol,
która stanowi 20-30% do-
ros³ego polskiego
spo³eczeñstwa. I w³aœnie
te 20-30% jest tym
ciê¿arem, który znacznie
przyhamowuje nasz roz-
wój oraz wywo³uje nad-
mierne kosztowne proble-
my spo³eczne i gospodar-
cze.

3. Z analiz wynika, ¿e
spoœród wielu przyczyn
g³ówn¹ przyczyn¹ wzrostu
spo¿ycia alkoholu w na-
szym kraju jest zdeformo-
wana Ustawa o wychowa-
niu w trzeŸwoœci i przeciw-
dzia³aniu alkoholizmowi,
która powoduje wzrost iloœci
sklepów z alkoholem, coraz
³atwiejsz¹ dostêpnoœæ do al-
koholu (czêsto kilka - kilka-
naœcie sklepów z alkoholem
na jednej ulicy i pod ka¿dym
wie¿owcem), u³atwia dostêp
i kusi do konsumpcji alkoho-
lu, nawet dzieci. Dzieciom i
m³odzie¿y zaoferowano
ma³e buteleczki, tzw.
ma³pki. A doros³ym ma³pki
na ka¿d¹ okazjê. Dziennie
sprzedaje siê ponad trzy mi-

liony ma³pek. Technika mar-
ketingowa rozpijania Pola-
ków osi¹gnê³a dziœ na-
prawdê wysoki poziom. Te-
mu procesowi alkoholowej
destrukcji spo³ecznej nie
przeciwdzia³aj¹ nawet naj-
lepsze programy profilak-
tyczne i psychoterapeutycz-
ne, gdy¿ spo¿ywanie ³atwo
dostêpnego alkoholu szybko
siê przeradza w uzale¿nie-
nie i nastêpnie w chorobê
alkoholow¹.

4. Lobby alkoholowe
zadzia³a³o tu bardzo sku-
tecznie w zdeformowaniu
ustawy o trzeŸwoœci. Chodzi
przecie¿ o ponad 50 mld z³
³atwo wype³niaj¹cych kie-
szenie bossów alkoholo-
wych w Polsce... 

W art. 9.3.1. Ustawy czyta-
my, ¿e op³aty za udzielanie
decyzji na sprzeda¿ alkoho-
lu mog¹ byæ wykorzystane
przez zarz¹dy województw
wy³¹cznie na finansowanie
programu profilaktyki i roz-
wi¹zywania problemów al-
koholowych. A wiêc im
wiêcej pijemy, tym wiêcej
mamy pieniêdzy na profilak-
tykê oraz w bud¿ecie woje-
wództwa. Art. 11.1.1. Usta-
wy mówi, ¿e: „W celu pozys-
kania dodatkowych œrodków
na finansowanie zadañ
okreœlonych w art. 4.1.1.
gminy pobieraj¹ op³atê za
korzystanie z zezwoleñ na
sprzeda¿ napojów alkoholo-
wych […]”. Im wiêcej zezwo-
leñ na sprzeda¿ alkoholu,
im wiêcej sklepów, tym
wiêcej wp³ywa pieniêdzy do
bud¿etu gminy. A zatem im
wiêcej pijemy, tym wiêcej
mamy w gminie pieniêdzy
na walkê z alkoholizmem.
Czysty absurd !

W art. 12.1. Ustawy zapi-
sane jest, ¿e: „Rada gminy
ustala, w drodze uchwa³y,
maksymaln¹ liczbê zezwo-
leñ na sprzeda¿ napojów al-
koholowych na terenie gmi-
ny [...]”. Zdecydowana wiêk-
szoœæ gmin i zarz¹dów
województw nie interesuje
siê zmniejszaniem iloœci ze-
zwoleñ na sprzeda¿ alkoho-
lu, bo przecie¿ im jest ich
wiêcej, tym wiêcej pieniêdzy
wp³ywa do ich bud¿etów.
Diabe³ lepiej by tego nie wy-
myœli³… A pos³owie tak¹
ustawê uchwalili...

Art. 13.2.1. stwierdza:
„Podmioty œwiadcz¹ce
us³ugê bêd¹c¹ reklam¹ na-
pojów alkoholowych wnosz¹
na wyodrêbniony rachunek
utworzony w tym celu przez
ministra w³aœciwego do
spraw kultury fizycznej
op³atê w wysokoœci 10%
podstawy opodatkowania
podatkiem od towarów i
us³ug wynikaj¹cej z tej
us³ugi”. Nastêpny artyku³

mówi, ¿e: „Tworzy siê Fun-
dusz Zajêæ Sportowych dla
uczniów, zwany dalej »Fun-
duszem«, którego dyspo-
nentem jest minister w³aœci-
wy do spraw kultury fizycz-
nej”. No i sam minister jest
zainteresowany tym, by
mieæ wiêksze fundusze z
coraz wiêkszej aktywnoœci
sektora alkoholowego - i o
zmniejszeniu spo¿ycia alko-
holu w takiej sytuacji nawet
nie myœli.

Art.18.1. Ustawy mówi, ¿e:
„Sprzeda¿ napojów alkoho-
lowych przeznaczonych do
spo¿ycia w miejscu lub poza
miejscem sprzeda¿y mo¿e
byæ prowadzona tylko na
podstawie zezwolenia wy-
danego przez wójta (bur-
mistrza, prezydenta miasta)
[…]”. By³oby naiwnoœci¹
s¹dziæ, ¿e burmistrz, wójt i
minister sportu chcieliby sa-
mi sobie obni¿yæ fundusze
gmin i miast oraz zajêæ
sportowych dla uczniów po-
przez zmniejszenie iloœci
koncesji na sprzeda¿ alko-
holu i zaniechania jego re-
klamy. Tak niedorzeczna
obecna Ustawa o wychowa-
niu w trzeŸwoœci i przeciw-
dzia³aniu alkoholizmowi
dzia³a  w kierunku zwiêksza-
nia iloœci punktów sprze-
da¿y alkoholu i przez to
zwiêkszania iloœci jego
spo¿ywania. Jak wiêc wal-
czyæ z alkoholizmem? Wyni-
ki badañ P. Andersona i B.
Baumberga przedstawione w
publikacji Alkohol w Europie.
Raport z perspektywy zdro-
wia publicznego (2006) po-
twierdzaj¹ wniosek, ¿e na
konsumpcjê alkoholu ma
wp³yw przede wszystkim je-
go dostêpnoœæ. Ograniczenia
w dostêpnoœci alkoholu po-
przez regulacje prawne by³y
najwa¿niejszym elementem
wysi³ków rz¹dz¹cych w tym
zakresie w Kanadzie, USA,
Szwecji czy w Norwegii, ale
nie w Polsce. Czynnikiem
wzrostu konsumpcji jest te¿
cena, reklama i wiek do-
stêpnoœci, np. od 21 lat, oraz
sprzeda¿ nocna.

Na stra¿y trzeŸwoœci w
Polsce maja staæ pos³owie i
senatorowie po przez stano-
wienie skutecznego prawa;
troszczyæ siê o trzeŸw¹ Pol-
skê ma Rz¹d, tak jak w wie-
lu bogatych i cywilizowa-
nych krajach. Rodziny,
wspólnoty koœcielne, in-
stytucje pañstwowe i sa-
morz¹dowe wzywam do
skutecznej obrony pol-
skiego spo³eczeñstwa
przed pijañstwem. Tylko
niech nikt nie mówi, ¿e to
w Polsce siê nie da zrobiæ,
bo gdzie indziej siê da³o i
tam jest dobrobyt… 

AUGUSTYN WIERNICKI

Sierpień miesiącem refleksji nad trzeźwością Polaków
We wrzeœniu 2017 r. w Warszawie na Uniwersytecie Kardyna³a Stefana Wyszyñskiego odby³ siê Narodowy Kongres TrzeŸwoœci pod has³em „Ku
trzeŸwoœci Narodu. Odpowiedzialnoœæ rodziny, Koœcio³a, pañstwa i samorz¹du”. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsi-
ębiorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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O godzinie szóstej rano w
bazie Inneko zlokalizowanej
przy ul. Podmiejskiej 20
melduje siê blisko 70 pra-
cowników przygotowanych
do realizacji odbioru odpa-
dów z prawie 2,5 tysi¹ca
nieruchomoœci wielorodzin-
nych oraz 6,5 tysi¹ca nieru-
chomoœci jednorodzinnych. 

Do realizacji tego celu
dzia³ wywozu odpadów wy-
posa¿ony jest w oko³o 30
pojazdów. W sk³ad taboru
wchodz¹ pojazdy bezpylne
z funkcj¹ kompaktuj¹c¹,
zwane œmieciarkami, spe-
cjalne ma³e œmieciarki
przystosowane do wjazdów
w trudno dostêpne miejs-
ca, ci¹gniki siod³owe, po-
jazdy do obs³ugi pojemni-
ków pó³podziemnych,
skrzyniowce z wind¹
za³adowcz¹ oraz pojazdy
dostawcze przystosowane
do odpadów zbieranych
selektywnie. Flota zasilana
jest klasycznym paliwem,
energi¹ elektryczn¹, a na-
wet gazem ziemnym CNG.
Niedawno wzbogaciliœmy

siê o osiem ca³kiem nowych
pojazdów. 

Wywóz odpadów posiada
nowoczesn¹ stajniê pojaz-
dów i praca na takim
sprzêcie mo¿e byæ nie tylko
przyjemna dla pracownika,
ale mo¿e byæ dobrze odbie-
rana przez mieszkañców z

uwagi na nisk¹ emisjê ga-
zów cieplarnianych do at-
mosfery. W trakcie odprawy
kierowcy odbieraj¹ doku-
mentacjê i otrzymuj¹ tra-
sówki opracowywane na
podstawie wielu czynników,
takich jak gêstoœæ nierucho-
moœci, typ zabudowy, ro-

dzaj pojemników, jakie znaj-
duj¹ siê na danym obszarze
czy ukszta³towanie terenu,
po jakim pojazd jeŸdzi. W
skrajnych przypadkach mu-
simy korzystaæ z mniej-
szych pojazdów do obs³ugi
miejsc trudno dostêpnych
dla wiêkszych pojazdów. 

Nie wszyscy wiedz¹, ¿e na
odprawie w tak krótkim cza-
sie przekazywane s¹ klu-
czowe informacje dotycz¹ce
sposobu organizacji wywo-
zu odpadów. Dynamika w
dzia³aniu, transparentnoœæ i
d¹¿enie do profesjonalizmu
odgrywaj¹ tutaj kluczow¹
rolê. Dlatego miêdzy sob¹
czêsto u¿ywamy specyficz-
nych skrótów, zrozumia³ych
tylko dla pracowników na-
szego dzia³u. 

Po odprawie wszyscy jad¹
na tak zwan¹ wagê, gdzie
pojazdy s¹ wa¿one przed
wyjazdem. W tym miejscu
tak¿e liczy siê czas. Dlate-
go ci¹gle doskonalimy orga-
nizacjê, aby wszystko
mog³o odbywaæ siê spraw-
nie. Ostatni pojazd zje¿d¿a
z wagi oko³o wpó³ do siód-
mej i zaczyna siê odbiór od-
padów. 

Niektóre z miejsc wywozo-
wych s¹ obs³ugiwane w
pierwszej kolejnoœci, gdy¿
lada chwila zje¿d¿aj¹ siê
samochody i odbiór odpa-
dów mo¿e byæ utrudniony.

Podczas odbioru odpadów
zdarzaj¹ siê ró¿ne rzeczy,
ale doœwiadczenie, jakie
zdobyliœmy przez lata po-
zwala nam na szybk¹
reakcjê w odpowiednim
czasie. Jak to bywa w trans-
porcie, pojazdy siê psuj¹ i
wymagaj¹ napraw. Panowie
Adam i Krzysztof, doœwiad-
czeni elektromechanicy, wy-
posa¿eni w odpowiednie
narzêdzia, dbaj¹ o to, aby
nasza flota by³a sprawna.
Mechanicy maj¹ do dyspo-
zycji dwukana³owy warsz-
tat. 

Nasza wykwalifikowana i
doœwiadczona za³oga wy-
wozowa dba o to, ¿eby od-
biór odpadów nie by³
uci¹¿liwy dla mieszkañców
i trwa³ do godzin
popo³udniowych, a kultura i
realizacja odbioru by³a na
wysokim poziomie. Nie-
zmiernie przyjemnie jest
dostawaæ pochwa³y za wy-
konan¹ pracê od mieszka-
ñców, a i takie sytuacje
maj¹ miejsce. 

MATERIAŁ PARTNERA - INNEKO

- Czym jest Klub M³odego
Wynalazcy dzia³aj¹cy w
Gorzowskim Oœrodku
Technologicznym przy uli-
cy Targowej?

- Klub powsta³ w 2012 roku
i do chwili, kiedy Gorzowski
Oœrodek Technologiczny
mieœci³ siê w Stanowicach
tam by³y organizowane
warsztaty. Kilka lat temu
mieliœmy przerwê spowodo-
wan¹ pandemi¹, tak jak
wszyscy chyba, potem przy-
szed³ czas przeprowadzki do
Gorzowa, ale ju¿ dzia³amy w
naszej nowej siedzibie na
Zawarciu. Pierwsze zajêcie
odby³y w grudniu ubieg³ego
roku i do zakoñczenia roku
szkolnego odwiedzi³o nas
oko³o 400-500 uczestników.
Przeprowadzka do Gorzowa
okaza³a siê o tyle korzystna,
¿e naszymi podopiecznymi
s¹ g³ównie dzieci i m³odzie¿

z gorzowskich szkó³, a wiêc
obecnie odpada sprawa
kosztownego transportu do
Stanowic. Teraz wielu
uczniów w ramach wycieczki
przychodzi do nas spacer-
kiem albo doje¿d¿a komuni-
kacj¹ miejsk¹. Jako cieka-
wostkê dodam, ¿e z naszej
oferty mog¹ korzystaæ tak¿e
doroœli. Ju¿ takie zajêcia
zreszt¹ mieliœmy i zawsze
jest mnóstwo fajnej zabawy.

- Czemu s³u¿y Klub, jaka
jest idea jego dzia³alnoœci?

- G³ównym celem dzia³al-
noœci Klubu jest zachêcanie
m³odych ludzi do rozwijania
swoich zainteresowañ w
naukach œcis³ych, czyli w fi-
zyce, chemii, biologii, ale te¿
genetyce, cybernetyce czy
energii odnawialnej. Czyni-
my to poprzez praktyczne
zajêcia oraz kreatywn¹ za-
bawê. Dla wielu m³odych lu-
dzi byæ mo¿e s¹ to nauki ob-
ce, ale przecie¿ mnóstwo
dzieciaków jest ciekawych
¿ycia i my chcemy im w spo-
sób jak najbardziej przy-
stêpny pokazaæ zalety tych
nauk. Pokazaæ pewne skom-
plikowane zjawiska za-
chodz¹ce w przyrodzie.
Praktycznie wszystkie pre-

zentowane doœwiadczenia
s¹ wykonywane przez
uczestników warsztatów
wed³ug przygotowanej wcze-
œniej instrukcji. Nasz Klub
jest ju¿ dobrze znany na go-
rzowskim rynku, nauczyciele
doskonale znaj¹ nasz¹ pro-
pozycjê i najczêœciej przy-
sy³aj¹ uczniów, którzy bar-
dzo anga¿uj¹ siê w to co ro-
bimy na zajêciach. Nie

musimy nikogo zachêcaæ,
zg³oszeñ jest sporo. 

- Obecnie mamy wakacje,
dzia³alnoœæ Klubu jest
mocno ograniczona, ale z
tego co wiem s¹ przygoto-
wywane letnie zajêcia. Ile
ich bêdzie oraz co szykuje-
cie na zbli¿aj¹cy siê nowy
rok szkolny?

-  W lipcu odpoczywaliœmy,
w drugiej po³owie sierpniu

mamy w planie jednodniowe
zajêcia, które bêd¹ trwa³y od
pó³torej do dwóch godzin. Od-
bêd¹ siê one 18, 22 i 24
sierpnia. Mo¿emy je nazwaæ
rozgrzewk¹ przed powrotem
do normalnych ju¿ zajêæ we
wrzeœniu. Liczymy, ¿e w cza-
sie roku szkolnego bêdzie ich
wiêcej ni¿ w poprzednim roku
szkolnym, kiedy to mieliœmy
po dwie grupy tygodniowo.

Chcia³abym, ¿eby teraz takie
spotkania by³y przynajmniej
dwa razy w tygodniu. Wszyst-
ko bêdzie zale¿a³o jednak od
zg³oszeñ ze strony szkó³, ale
te¿ od tematyki, jaka by inte-
resowa³a poszczególne grupy
dzieci i m³odzie¿y. Jesteœmy
na to otwarci, chcemy wycho-
dziæ naprzeciw zainteresowa-
niom m³odych wynalazców.

RB

W tym miejscu także liczy się czas
Godziny wczesnoranne, gdy wiêkszoœæ mieszkañców Gorzowa przewraca siê z boku na bok, swoj¹ pracê rozpoczyna dzia³ wywozu odpadów.

Nie musimy nikogo zachęcać,
zgłoszeń jest sporo
Trzy pytania do Kingi Hanczarek, prowadz¹cej zajêcia w Klubie M³odego Wynalazcy

Głównym celem działalności Klubu jest zachęcanie młodych ludzi do rozwijania swoich zainteresowań 
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Flota pojazdów Inneko jest imponująca, ale taka musi być…
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Feliks Karolek urodzi³ siê w
roku 1919 w Duisburgu i przez
kilka lat reprezentowa³ barwy
MSV Duisburg. W trakcie woj-
ny pracowa³, jak mówi³ dla
Przegl¹du Sportowego, przy
budowie linii Zygfryda. Po woj-
nie osiedli³ siê w Polsce i re-
prezentowa³ barwy £KS £ódŸ,
z którym wystêpowa³ na naj-
wy¿szym szczeblu rozgrywko-
wym. Najczêœciej grywa³ w linii
pomocy, a w £odzi jego klubo-
wym koleg¹ by³ Marian £¹cz,
który przez wiele lat jednocze-
œnie gra³ w pi³kê i pracowa³ w
filmie oraz na deskach teatru.

Niestety, brakuje informacji,
w jakich klubach - oprócz ³ód-
zkiej dru¿yny - wystêpowa³ i
trenowa³ Karolek w latach
1950-1957. Na Ziemi Lubu-
skiej pojawi³ siê w roku 1958 i
by³ opiekunem Lechii Zielona
Góra oraz kadry województwa
zielonogórskiego. W statysty-
kach pi³karskich odnajdujemy
go m.in. jak prowadzi³ w Zielo-
nej Górze w sierpniu 1958 re-
prezentacjê województwa zie-
lonogórskiego w starciu z
kadr¹ Polski U-19. W sk³adzie
wojewódzkiej reprezentacji
grali w tym meczu pi³karze
Unii Gorzów, m.in. Marian Ci-
chosz i Roman Dragon.

Karolek obj¹³ Uniê w roku
1959 i jego pi³karze rozpoczêli
marsz po upragniony awans
do drugiej ligi. W pokonanym
polu zawodnicy Karolka zosta-
wili najpierw mocne ekipy
Warty Gorzów i Lechii Zielona
Góra, a w bara¿ach czeka³y
na gorzowian zespo³y Pafawa-
gu Wroc³aw, Polonii Poznañ i
Lotnika Warszawa. Po zaciêtej
rywalizacji Unia ogra³a rywali z
wiêkszych oœrodków i pi³karski
Gorzów móg³ siê cieszyæ z
awansu. Dodajmy, ¿e decy-
duj¹ce mecze gromadzi³y bli-
sko 10-tysiêczn¹ publicznoœæ
na stadionie przy Olimpijskiej,

który sta³ siê domem Unii. Ta
wkrótce zmieni³a nazwê na
Stilon.

Historyczny awans uzyskali:
Edward Kozielski (1934-
2014) na bramce, a w polu:
Zbigniew Bach (1927-1988),
Roman Dragon (1932-1985),
Jerzy Gawacki (1935-1996),
Henryk Holewik (1930-
2014), Jerzy Kaczmarek
(1937-2005), Jerzy Kaszyca
(1943), Edward Lasecki
(1923-po 1980), W³adys³aw
£uczaj (1936-2008), Lothar
De Martin (1935-?), Marian
Cichosz (1934-2020), Tade-
usz Stupiñski (1929-2001),
Zdzis³aw Wolak (1943-
1985), Henryk Wilczak
(1941-1993) i Henryk Wo-
Ÿniak.

- Trenera Karolka bardzo
mi³o wspominam, potrafi³ on
rozmawiaæ z zawodnikami,
pokazywa³, jak wykonywaæ
æwiczenia, a mi da³ szansê ja-
ko juniorowi na wystêpy w se-
niorskiej dru¿ynie - powiedzia³
Jerzy Kaszyca, który by³ w
sk³adzie zespo³u Unii, gdy ten
uzyska³ awans do drugiej ligi.

Dziêki operatywnoœci
dzia³aczy, a du¿a w tym rola
Gertrudy Przybylskiej
(1923-2012), ówczesnej kie-
rowniczki dru¿yny, zespó³ Unii
czêsto mierzy³ z dru¿ynami
pierwszej ligi, które wraca³y z
ligowych spotkañ ze Szczeci-
na. Kibice mogli zobaczyæ w
akcji choæby Wis³ê Kraków,
Górnika Zabrze czy £KS £ódŸ,
a na towarzyskie spotkania

czêsto przyje¿d¿a³a Pogoñ
Szczecin.

W lokalnej prasie czytamy,
¿e ekipê gorzowsk¹ do nowe-
go sezonu w drugiej lidze
przygotowywa³ Feliks Karolek,
a dru¿yna przebywa³a na obo-
zie w Polanicy. Równie¿ w
Przegl¹dzie Sportowym czyta-
my, i¿ trenerem Unii jest Karo-
lek. Jednak w przekazach pra-
sowych jest wiele nieœcis³oœci,
które trudno po latach roz-
wik³aæ. Gazeta Zielonogórska
wspomina, ¿e dwa tygodnie
przed startem ligi zarz¹d Unii
zwolni³ Karolka, lecz potem
mo¿na przeczytaæ w relacji
trzeciej kolejki, ¿e nadal jest on
trenerem. Nie ulega jednak
w¹tpliwoœci, ¿e trener ten nie
dokoñczy³ swojej pracy w

pierwszym sezonie w drugiej
lidze, a gorzowskich pi³karzy
prowadzi³ w trakcie sezonu du-
et graj¹cych pi³karzy Holewik i
Lasecki. Natomiast Karolka
znajdujemy w roku 1960-1961
wykazie trenerów Górnika Za-
brze.

Do Zabrza Karolek chcia³
œci¹gn¹æ bramkarza Unii Ed-
warda Kozielskiego, który
jednak opar³ siê tej propozycji i
pozosta³ w Gorzowie.
Pocz¹tkowo Feliks Karolek by³
w Zabrzu asystentem, uko-
ñczy³ te¿ w roku 1961 kurs tre-
nerski pierwszej klasy, aby w
roku 1962 obj¹æ funkcjê pierw-
szego trenera. Doprowadzi³
zespó³ z Górnego Œl¹ska do
tytu³u wicemistrza Polski i do-
tar³ z nim do fina³u Pucharu

Polski, gdzie przegra³ z Polo-
ni¹ Bytom. Po zakoñczeniu
sezonu opiekunem Górnika
zosta³ Edward Cebula, u któ-
rego Karolek obj¹³ ponownie
funkcjê asystenta. 

We wrzeœniu 1963 roku za-
rz¹d klubu stworzy³ tercet tre-
nerski z Cebul¹, Karolkiem i
Hubertem Skolikiem.

Po zwolnieniu Cebuli rolê
tymczasowego trenera w klu-
bie w styczniu 1964 roku pe³ni³
duet Karolek-Skolik, a górnicy
zakoñczyli sezon z tytu³em
mistrza kraju. Górnik budowa³
wówczas swoj¹ potêgê, a jego
barwy w czasach pracy Karol-
ka reprezentowali m.in. Er-
nest Pohl, Hubert Kostka,
Stanis³aw Oœliz³o, a szansê
gry otrzyma³ wtedy równie¿
W³odzimierz Lubañski. Ka-
rolek w Zabrzu, jako pierwszy
trener i asystent, mia³ na swo-
im koncie trzy tytu³y mistrza
Polski oraz jeden tytu³ wice-
mistrza. Potem, po sukcesach
w Zabrzu, prowadzi³ Uniê Ra-
cibórz w pierwszej lidze, ROW
Rybnik, Karpaty Krosno, a w
latach 1975-1978 by³ trenerem
m³odzie¿y w Gwarku Zabrze.
Tutaj niestety urywaj¹ siê
ostatnie œlady po trenerze Ka-
rolku, który z gorzowskimi
pi³karzami awansowa³ do dru-
giej ligi i nie znamy nawet daty
i miejsca jego œmierci. 

Natomiast pi³karze Unii w
pierwszym sezonie uplasowali
siê na 10. miejscu, trac¹c a¿
20 punktów do lidera i przegry-
waj¹c gorszym stosunkiem
bramek rywalizacjê z Poloni¹
Warszawa o pozostanie w li-
dze. Kibice pi³karscy w Gorzo-
wie na kolejne spektakularne
sukcesy i grê na wy¿szym po-
ziomie musieli czekaæ jeszcze
kilkanaœcie lat, gdy bliski
awansu do ówczesnej pierw-
szej ligi by³ Stilon.

PRZEMYS³AW DYGAS

Zespół ŁKS Łódź w 1949 roku przed meczem z Legią Warszawa. Feliks Karolek stoi czwarty od lewej, a Marian Łącz trzeci od lewej
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O Karolku, co awans z piłkarzami
Unii Gorzów wywalczył
Historyczny awans pi³karzy Unii Gorzów do drugiej ligi mia³ miejsce w roku 1959, a jednym z ojców tego sukcesu by³ trener Feliks Karolek.

p r o m o c j a



- Rozmawiamy tuż przed
zakończeniem rundy za-
sadniczej, ale już wiemy,
że przed fazą play-off
ebut.pl Stal Gorzów znaj-
dzie się w najlepszej
czwórce rozgrywek. Jak
oceni pan postawę swojej
drużyny na obecnym eta-
pie sezonu?

- Pozytywnie i wcale nie
jestem zaskoczony dobrymi
wynikami, które osi¹ga na-
sza dru¿yna. W przerwie zi-
mowej w kontrze do wielu
ekspertów i dziennikarzy
mówi³em, ¿e zespó³ staæ na
rozegranie 20 spotkañ i na-
dal to podtrzymujê. Wiele
osób z ¿u¿lowego podwórka
zarzuca³o mi, ¿e jestem nie-
poprawnym optymist¹, mój
optymizm wynika³ jednak z
racjonalnych przes³anek. Wi-
dzia³em, jak przebiega etap
przygotowañ do sezonu i na
jakim poziomie mentalnym
jest zespó³. Ka¿dy z zawod-
ników czuje, ¿e jest wa¿nym
ogniwem tej dru¿yny i chce
do wyniku dorzuciæ coœ eks-
tra.

- Ktoœ indywidualnie pa-
na pozytywnie zaskoczy³,
a ktoœ mo¿e rozczarowa³?

- Nie, od pocz¹tku przewi-
dywa³em, ¿e nasi trzej lide-
rzy bêd¹ prezentowaæ równy
i wysoki poziom. Stawia³em,
¿e œrednio w meczu bêd¹
wspólnie zdobywaæ po przy-
najmniej 30 punktów. I to siê
sprawdza. Ich œrednie s¹ na-
wet wy¿sze ni¿ dwa punkty
na wyœcig. Zadaniem reszty
zespo³u by³o zdobywanie
œrednio po 16 punktów. Nie
zawsze im to wychodzi, dla-
tego nie ka¿dy mecz wygry-
wamy, ale je¿eli przegrywa-
ny, to niewielk¹ liczb¹ punk-
tów. Wynik zawsze
rozpatrujê przez pryzmat ze-
spo³u, a nie indywidualnych
wyników. Wiadomo, ¿e  raz
jeden z zawodników poje-
dzie lepiej, a drugi s³abiej,
ale - powtórzê - mnie intere-
suje wynik dru¿yny. 

- W play-offach mo¿na
wszystko zyskaæ, ale i
straciæ. Jaki cel stawia pan
przed zespo³em na decy-
duj¹c¹ fazê rozgrywek?

- Play-offy rz¹dz¹ siê swoi-
mi prawami i zak³adam, ¿e
tym razem bêdzie tak samo.
W pierwszej rundzie poje-
dziemy z W³ókniarzem
Czêstochowa. Zapowiada
siê interesuj¹co. Powiem
wprost, chcemy walczyæ o
medal. ¯eby jednak
osi¹gn¹æ ten cel, wszyscy
zawodnicy musz¹ stan¹æ na
wysokoœci zadania. Ka¿dy z
nich ma w sobie niewyko-

rzystane pok³ady do osi¹ga-
nia jeszcze lepszych wyni-
ków, ich sportowe ambicje
siêgaj¹ wysoko. O dyspo-
zycjê liderów jestem spokoj-
ny. Natomiast liczê, ¿e po-
zosta³a czwórka wykorzysta
doœwiadczenie zebrane w
rundzie zasadniczej. Oczy-
wiœcie, to jest sport, ogrom-
ne znaczenie bêdzie mia³a
dyspozycja dnia, zdrowie
oraz umiejêtnoœæ dopasowa-
nia siê do  konkretnej na-
wierzchni.

- Jest pan zadowolony z
tegorocznej frekwencji na
trybunach podczas domo-
wych meczów Stali?

- Przygotowuj¹c bud¿et na
rok 2023 zak³ada³em nie-
wielki spadek sprzeda¿y kar-
netów oraz biletów w porów-
naniu do zesz³ego sezonu. I
nie dlatego, ¿e odszed³ Bar-
tek Zmarzlik, ale ze wzglêdu
na uwarunkowania gospo-
darcze. Sprzedaliœmy oko³o
200 karnetów mniej ni¿
przed rokiem, ale sprzedaje-
my wiêcej biletów na poje-
dyncze mecze. Per saldo
œrednia jest w granicach stu
osób ni¿sza od tej w 2022
roku. 

- Czyli wniosek z tego ta-
ki, ¿e jak dru¿yna jedzie
dobrze, to o kibica nie trze-
ba siê martwiæ?

- Oczywiœcie prawie za-
wsze jest tak, ¿e frekwencja
na stadionie jest odbiciem
wyników osi¹ganych przez
dru¿ynê, ale o kibica trzeba
tak¿e zadbaæ. Proszê zwró-
ciæ uwagê, ile wprowadzili-
œmy w tym sezonie ró¿nych
atrakcji. Naszym celem jest
stworzenie autentycznego
poczucia, ¿e to, co siê dzieje
podczas zawodów, robione

jest z myœl¹ o kibicach zasia-
daj¹cych na trybunach i przy
odbiornikach. Bardzo zale¿y
nam na podnoszeniu komfor-
tu ogl¹dania zawodów i g³os
kibiców ma dla nas kluczowe
znaczenie w tej kwestii.

- W zesz³ym miesi¹cu
klub og³osi³, ¿e dosz³o do
uzgodnienia warunków z
trzema liderami na lata
2024-25, co oznacza, ¿e
Martin Vaculik, Anders
Thomsen i Szymon Wo-
Ÿniak nigdzie z Gorzowa
siê nie ruszaj¹. Jak z pana

punktu widzenia przebie-
ga³y te negocjacje?

- To by³ cykl spotkañ z za-
wodnikami oraz z ich me-
nad¿erami. Wspólnym mia-
nownikiem  tych spotkañ by³
pe³ny spokój, rozmowy by³y
rzeczowe i z ka¿dym kolej-
nym spotkaniem  meta by³a
coraz bli¿ej. Dla mnie by³y to
przyjemne rozmowy, ponie-
wa¿ zawodnicy dostrzegali
to, co siê w ostatnim czasie
zmieni³o w klubie. Ka¿dy z
nich dostrzega³ i podkreœla³
fakt atmosfery sprzyjaj¹cej
rozwojowi. Zapewne
uprzedzê pana  kolejne pyta-
nie  dotycz¹ce kwestii finan-
sowych. Mogê zapewniæ, ¿e
nie po³o¿yliœmy na stole wor-
ków z pieniêdzmi, dla nas
wa¿ne s¹ tak¿e inne warto-
œci, których nie da przeliczyæ
siê na z³otówki. 

- Czyli mam rozumieæ, ¿e
zawodnicy odrzucili bar-
dziej intratne propozycje z
innych klubów?

- Pewnoœci oczywiœcie nie
mam, bo z nikim nie rozma-
wia³em na ten temat, ale
przypuszczam, ¿e mog³y po-
jawiæ siê bardziej intratne
oferty z innych klubów. 

- Czy z którymœ zawodni-
kiem by³y trudniejsze roz-
mowy?

- Wszystkie rozmowy by³y
bardzo podobne. My siê
zreszt¹ znamy doskonale od
kilku lat, nie musimy tutaj

szukaæ dodatkowej nici sym-
patii czy zaufania. Nie jest ta-
jemnic¹, ¿e najd³u¿ej czaso-
wo te rozmowy trwa³y w przy-
padku Andersa Thomsena,
ale g³ównie dlatego, ¿e mia³
on w tym okresie du¿o zagra-
nicznych startów i czêsto nie
by³o go w Gorzowie.  

- Co jest pana zdaniem
najtrudniejsze w negocja-
cjach, gdy¿ wszystkim wy-
daje siê, ¿e sprawa rozbija
siê o wysokoœæ kontraktu?

- Nie wiem jak to wygl¹da w
innych klubach, ale dla mnie
to by³oby chyba naj³atwiejsze,
je¿eli negocjacje ograni-
czy³yby siê tylko do ustalenia
kwot za podpis i punkty. Wie-
my, ¿e s¹ oœrodki, w których
kupuje siê kogo chce, u nas
to wygl¹da trochê inaczej.
Poza oczywiœcie aspektem
czysto biznesowym zawodni-

ków, nas interesuje aspekt
sportowy.  Dlatego wa¿ne dla
nas jest to, ¿eby zawodnicy
potrafili okreœliæ swoje aspira-
cje i pomys³ na rozwój sporto-
wy. Jeœli to siê pokrywa z na-
szymi oczekiwaniami, pozos-
taj¹ do uzgodnienia tylko
formalnoœci.

- Na coœ jeszcze zwracaj¹
oni uwagê?

- Do tego dochodzi pewna
uk³adanka dru¿yny. Wiado-
mo, ¿e ka¿dy z zawodników
chce mieæ spokojn¹ g³owê i
skupiaæ siê na przygotowa-
niach oraz startach, a nie na
walce o miejsce w sk³adzie.
Chc¹c walczyæ o medale,
musimy posiadaæ kompletn¹
dru¿ynê. Wa¿n¹ kart¹ w roz-
mowach jest „potencja³ ze-
spo³u”. Ka¿dy zawodnik chce
startowaæ jak najwiêcej, bo
od tego zale¿¹ jego zarobki.
Zatem od samego pocz¹tku
rozmów przyjêliœmy za cel
budowê zespo³u mog¹cego
walczyæ w przysz³ych latach
o miejsce w strefie medalo-
wej, poniewa¿ to daje maksy-
maln¹ liczbê spotkañ. 

- Proszê wyjaœniæ, sk¹d
d¹¿enie do podpisania
dwuletnich kontraktów?
Czy chodzi o to, ¿e po tym
czasie bêdzie nowa umowa
telewizyjna?

- Nie. Sprawa nowej umowy
telewizyjnej nie by³a czynni-
kiem dyktuj¹cym d³ugoœæ za-
wartych kontraktów. Ja
by³bym sk³onny podpisaæ
jeszcze d³u¿sze kontrakty, ale
w polskim ¿u¿lu mamy jed-
nak du¿¹ niestabilnoœæ w re-
gulaminach. W ka¿dej chwili
centrala mo¿e wymyœleæ no-
we uregulowania, przez które
trzeba bêdzie potem roz-
wi¹zywaæ umowy. Przerabia-
liœmy ju¿ ograniczenie liczby
zawodników startuj¹cych w
Grand Prix, ci¹gle mówi siê o
kalkulowanej œredniej meczo-
wej, czyli KSM-ie, wprowa-
dzono zawodników U-24 itd.
Za daleko z tymi naszymi
dzia³aniami nie mogliœmy
pójœæ, natomiast dwuletnie
umowy daj¹ pewn¹ stabil-
noœæ nam i zawodnikom.
Mo¿na siê wtedy skupiæ na
innych, równie wa¿nych spra-
wach zwi¹zanych z marketin-
giem czy pozyskiwaniem no-
wych sponsorów.

- Kibice zastanawiaj¹ siê,
jakie jeszcze potrzebne s¹
zmiany kadrowe. Jedni s¹
za pozyskaniem dobrego
juniora, inni za zawodni-
kiem na pozycjê U-24. Co
pan s¹dzi o tych spekula-
cjach?

- Wiadomo, ¿e nigdy nie na-
le¿y zbyt szybko odkrywaæ

kart, ale w naszym przypad-
ku wiadomo jest, na jakich
pozycjach mamy ju¿ zakon-
traktowanych zawodników.
Przed nami dalsze uk³adanie
klocków. Zarz¹d stale pracu-
je, sztab trenerski tak¿e. Od-
powiadaj¹c wprost kibicom
powiem, ¿e s¹ ró¿ne teorie
budowania dru¿yny. Niektóre
kluby stawiaj¹ na bardzo sta-
bilny sk³ad, inni buduj¹ zespó³
w oparciu o silnego lidera lub
dwóch, a jeszcze inni sta-
wiaj¹ na dobrych juniorów lub
zawodnika U-24. 

- Stal ewidentnie idzie w
kierunku budowy stabilne-
go zespo³u.

- Taki jest cel i sztab trener-
ski w tej chwili analizuje, co
dalej? Nasi szkoleniowcy do-
skonale znaj¹ zawodników
dostêpnych na rynku, ale se-
zon trwa. Przed nami praw-
dopodobnie jest siedem me-
czów. To jest na tyle du¿o
spotkañ, ¿e nie mo¿emy dzi-
siaj nikogo skreœlaæ. Ka¿dy z
obecnych zawodników ma
szansê pozostaæ. Wbrew
spekulacjom medialnym nie
podjêliœmy jeszcze bowiem
¿adnej decyzji o zakontrakto-
waniu kogoœ z zewn¹trz.
Ewentualne zmiany, podkre-
œlam, ewentualne, s¹ jeszcze
przed nami. Na razie obser-
wujemy rynek, analizujemy
dzia³ania konkurentów. Musi-
my te¿ wiedzieæ, ¿e pozycje
juniorów i U-24 s¹ dosyæ
newralgiczne w dru¿ynie i
podchodz¹ one pod dzia³ania
mocno taktyczne, a wiêc tutaj
najwiêcej do powiedzenia ma
trener Stanis³aw Chomski. 

- Ka¿dorazowo przy roz-
mowach kontraktowych
mówi siê o wysokich pod-
wy¿kach dla ¿u¿lowców.
Gdzie jest ta œciana dla
tych podwy¿ek?

- Ka¿dy klub zapewne ma
swoj¹ œcianê wydatków, ma
swój finansowy KSM. Nie
znam jednak sytuacji finanso-
wej poszczególnych klubów.
Moja wiedza jest taka jak
ka¿dego, oparta g³ównie na
przekazach medialnych, a
wiêc traktujê te informacje ja-
ko mocno nieoficjalne. Wia-
domo te¿, ¿e niektóre oœrodki
chyba nie maj¹ ograniczeñ fi-
nansowych, gdy¿ s¹ mocno
wspierane z zewn¹trz. Mogê
tylko powiedzieæ, ¿e jako pre-
zes Stali nie bêdê uczestni-
czy³ w wyœcigach, kto da
wiêcej. Licytacja mnie nie in-
teresuje. Jak wspomnia³em,
stawiamy przede wszystkim
na wysoki poziom zarz¹dza-
nia klubem i zawodnicy to ak-
ceptuj¹.  

- Dziêkujê za rozmowê.
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Prezes Waldemar Sadowski już porozumiał się z liderami w sprawie kontraktów na kolejne
lata. Od lewej stoją: Szymon Woźniak, Anders Thomsen, Waldemar Sadowski, Oskar Fajfer i
Martin Vaculik
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Każdy klub zapewne ma swój
finansowy KSM
Z Waldemarem Sadowskim, prezesem ebut.pl Stali Gorzów, rozmawia Robert Borowy

Od samego początku rozmów
przyjęliśmy za cel budowę zespołu
mogącego walczyć w przyszłych

latach o miejsce w strefie medalowej
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